
Úvod do roku 2012
Ve srovnání s předcházejícími lety byl rok 2012 spíše než obdobím nových staveb časem oprav 
a údržby. Ovšem to je vcelku pochopitelné, neboť po letech budování kanalizačního sběrače musí  
ještě obec do roku 2025 splácet půjčku, takže z hlediska obecního rozpočtu je tato okolnost dost  
omezující. Navíc v roce 2011 nové zastupitelstvo stálo před aktuálním problémem nedostatku míst 
v mateřské školce, takže nezbývalo než se pustit do přístavby.
Co do objemu vynaložených peněz se pro rok 2012 kromě koupě repasovaného hasičského vozidla,  
multikáry a malotraktoru staly nejnáročnější akcí opravy v Kulturním domě v Horákově. Peníze  
vynaložené na jeho opravy se na druhé straně zúročily v podobě větších možností kulturního vyžití  
občanů Mokré-Horákova (např. divadelní představení či adventní koncert). 

Volby do zastupitelstev krajů konané ve dnech 12. – 13. 10. 2012
V případě  voleb  do  zastupitelstev  krajů  konaných  na  podzim  roku  2012  měli  voliči  v  rámci  
Jihomoravského kraje možnost vybírat své kandidáty celkem z 23 kandidátních listin politických  
stran či sdružení (viz přílohy).
Stejně jako v případě jiných voleb byly na katastru Mokré-Horákova vytvořeny 3 volební okrsky,  
tedy pracovaly zde 3 volební komise – 2 v Mokré a 1 v Horákově. Tradičně bývají volební místnosti  
takto: okrsek č. 1 – zasedací místnost OÚ Mokrá-Horákov, okrsek č. 2 – víceúčelový sál mediatéky  
v Mokré a okrsek č. 3 – předsálí Kulturního domu v Horákově.
V rámci celé obce se účast ve volbách pohybovala kolem 43 %, což je např. ve srovnání s volbami  
do Poslanecké sněmovny Parlamentu ČR na jaře 2010 poměrně málo, neboť v roce 2010 přišlo k  
volbám cca 71 % oprávněných voličů. Nejvíce voličů přišlo v okrsku č. 3 – cca 54,6 %.
Výsledky:
1. ČSSD 255 hlasů 28,33 %
2. KSČM 159 17,66
3. KDU-ČSL 149 16,55
4. ODS 91 10,11
Podrobnější výsledky viz opět přílohy.
Ve srovnání s obdobnými volbami v roce 2008 byla účast voličů téměř stejná, ovšem výsledky byly  
poněkud odlišné. I před čtyřmi lety se v našíá obci jako první umístila ČSSD, ovšem druhé místo  
zaujímala KDU-ČSL a třetí byla ODS. KSČM obsadila tehdy 4. místo, po čtyřech letech je to místo  
druhé!
V posledních dvou volebních obdobích se krajských voleb účastnil jako kandidát pan Aleš Ryšánek,  
stávající  starosta  Mokré-Horákova.  V  obou  případech  byl  pan  Ryšánek  zvolen  krajským  
zastupitelem, v roce 2012 se však na kandidátní listině ČSSD neobjevil.
 

1. Kap. Činnost obecního zastupitelstva, hospodaření obce, činnost rady 
a komisí, OÚ

Složení obecního zastupitelstva a obecní rady v roce 2012
Složení obecního zastupitelstva a obecní rady v roce 2012 nedoznalo změn.

Jednání Obecního zastupitelstva Mokrá-Horákov v roce 2012
Během  roku  2012  se  uskutečnilo  celkem  6  jednání  obecního  zastupitelstva,  z  nichž  v  jednom  
případě šlo o mimořádná jednání:
9. mimořádné veřejné jednání 12. 1. 2012
10. veřejné jednání 14. 4. 2012
11. veřejné jednání 26. 6. 2012
12. veřejné jednání 25. 9. 2012
13. veřejné jednání   13. 11. 2012
14. veřejné jednání 13. 12. 2012

Rozpočet a hospodaření obce v roce 2012

Příjmy Plánované Po rozp. opatř.
0000     Daně, poplatky, dotace        22 000 000             23 617 300 
1032    Lesy – podpora ostatních produkčních čin.                      1 200
1036    Lesní hospodářství                         800
2119    Lom – těžba             750 000                  784 000
2321    Odvádění a čištění odpadních vod                     140 000



3111    MŠ plnění z pojištění budovy                      7 300
3314    Obec. knihovna + fin. dar + přepl. za energ.               30 000                    30 000
3319    Kulturní vystoupení                    31 500
3326   Kaple Horákov, Mokrá – přepl. energie                         700
3341    Hlášení místním rozhlasem                 2 000                     2  300
3349    Inzerce ve Zpravodaji                 4 000                     4 000 
3392    Kulturní dům               40 000                   40 000 
            Dar ČMC                  300 000
3399    SPZO – ples, příj. z hodů,               42 000                  100 200
           VIVO fin. dar, obecní hody                    15 000
3412   Sportovmí zažízení v majetku obce               35 000                    35 000
3421    Volný čas dětí – dar ČMC                  200 000
3429   Senior klub Mokrá – ČMC fin. dar                    20 000
3612    Nájem z bytů (prodej bytů)             450 000                  506 000
3613    Nebytové prostory, dopl. služeb             600 000                  634 700 
3631   V.O. fin. dar + přepl. en.                    22 000
3639    Pronájem a prodej pozemků, služ.          1 040 000                  476 400 
3722    PDO – sběrný dvůr + zp. odběr elektrozař.                 3 000                    17 900
3725   Eko-kom (tříděný odpad)             100 000                  149 500
4351   Pečovatelská služba + DPS nájem z bytů             800 000                  991 100
5512    Hasiči – přepl. energ., prodej AVIE                    26 800
6171    Obecní úřad               23 000                    23 000
6310    Úroky, dividendy, fin. operace               24 000                    44 000
Tř. 8 financování          2 700 000               4 393 000
Celkem        28 643 000             32 625 400

Výdaje    Plánované     Skutečné
1032    Lesy – pěstební činnost               15 000                           0
1036    Činnost lesního hospodáře               15 000                           0 
2212    Silnice             500 000                 286 000
2219    Chodníky             500 000              1 325 000
2221    Dopravní obslužnost             350 000                 280 000
2310    Pitná voda             300 000                   20 000 
2321    Odvádění a čištění odpadních vod          3 600 000              3 255 000
3111    MŠ – provoz          1 000 000                 951 000 
            MŠ – oprava budovy, výměna oken             300 000                 539 300
3113    ZŠ – provoz          2 500 000              2 735 000
            Oprava sociálního zařízení                   22 000
3231    ZUŠ               60 000                   60 000
3314    MLK + Mediatéka            750 000                 800 000
3319    Kulturní vystoupení                   48 000
3319    Kronika, kulturní vystoupení               25 000                   25 000  
3326    Obnova hodnot kult. a hist. povědomí               70 000                   70 000
3341    Rozhlas a televize               44 000                   44 000 
3349    Zpravodaj             130 000                 100 000
3392    Kulturní dům, opr. - fin dar ČMC             300 000                 937 000 
3399    Záležitosti kultury a církví (SPOZ)             430 000                  15 000
            Ukončení školního roku                   20 000
            Májové hody                   45 000
            Obecní hody                   32 000
3412    Hřiště u ZŠ, sport. zařízení, koup., fot. šatny             650 000                 774 000
3419    TV             330 000                 401 000
3421    Činnost dětí a mládeže (Junák), dět. hřiště             150 000                   49 000
3429    Senior kluby + spolky (Český svaz včelařů)               90 000                   90 000
            Senior klub Mokrá                   12 300
            Senior klub Horákov                   11 000
3612    Bytové hospodářství             150 000                 120 000
3613    Nebytové prostory             450 000                 510 000
3631    Veřejné osvětlení             600 000                 673 000
3635    Územní plán             100 000                 103 100



3636    Územní rozvoj - mikroregion               27 500                   54 800
3639    Veřejně prospěšné práce          3 400 000              4 483 800
3721    Nebezpečné odpady               30 000                   13 000 
3722    Pevný domovní odpad a sběrný dvůr          1 750 000              1 470 000 
3725    Tříděný odpad             350 000                 385 400
3745    Veřejná zeleň + mikroregion, vývěsky, 
            lavičky, kabina, sekačky

            460 000                 970 000 

4351    Pečovatelská služba + DPS             950 000                 950 000
5212    Ochrana obyvatelstva               42 000                   12 000
5311    Bezpečnost a veř. pořádek               10 000                 117 700  
5512    Hasiči          2 200 000              2 377 400
6112    OZ          1 500 000              1 500 000
6115    Volby                   71 500
6171    OÚ          3 750 000              3 750 000
6310    Výdaje z fin. operací               20 000                   20 000
6320    Pojištění majetku obce             130 000                 105 600
6330    Převody vl. fondům - SF             100 000                 145 000
6399    Fin. operace, daň z příjmu PO             500 000              1 232 000
6402    Finanční vypořádání minulých let               14 500                  14 500 
Celkem        28 643 000           32 626 400

Komentář k rozpočtu v roce 2012
Ve srovnání s rokem 2011 byl rozpočet 2012 po všech rozpočtových opatřeních cca o necelých 1,4  
mil. vyšší. 
Příjmy: Z daní, poplatků a díky dotacím se obci podařilo získat asi 23, 6 mil. Kč. Největší položkou 
v rámci datací byl příspěvek Jihomoravského kraje na opravu zkratky mezi Horákovem a sídlištěm  
v Mokré. Tato dotace činila 250 tis. Kč. Hasiči získali formou dotace 52 tis. Kč a díky příspěvkům  
na žáky z Velatic a Hostěnic se rozpočet navýšil téměř o 300 tis. Kč. Z těžby odvedl lom Mokrá za  
rok  2012  do  rozpočtu  částku  asi  o  50  tis.  vyšší  než  v  roce  předcházejícím,  tedy  784  tis.  Kč.  
Českomoravský cement poskytl obci finanční dar ve výši 520 tis. Kč. Podstatně menší částka oproti  
původnímu plánu přitekla do rozpočtu z prodeje pozemků. 
Výdaje: Pokud srovnáme jednotlivé položky rozpočtu, pak z údajů uvedných v předcházející tabulce  
vyplyne, že největší položkou výdajové stránky rozpočtu je kapitola veřejně prospěšné práce, na  
které zastupitelstvo původně plánovalo v roce 2012 částku 1 400 tis. Kč, ovšem po rozpočtových  
opatřeních se počítalo s částkou 4 483 800 Kč, což je ve srovnání s roke 2011 cca o 2 mil. více. 
Druhou nejvyšší položkou byla kapitola obecní úřad – 3 750 tis. a třetí se umístili hasiči s náklady  
ve výšce přes 2 mil. Kč.  Zanedbatené nejsou ani výdaje na splácení kanalizačního sběrače – v roce  
2012 se jednalo o částku 3 255 tis. Kč. Potěšitelný je snad fakt, že tyto náklady se pomalu snižují  
(za rok 2011 to byla částka 3 850 tis.), ovšem povinnost umořovat splátku bude mít obec až do roku  
2025. 
Pozn. V průběhu roku 2012 podepsala obec smlouvu s jiným dodavatelem plynu. Toto opatření by  
mělo  přinést  úsporu  ve  výši  cca  28  %.  Taktéž  z  důvodu  úspory  obecních  financí  schválilo  
zastupitelstvo  v  roce  2012  nákup  elektrické  energie  přes  komoditní  burzu.  Tato  forma  nákupu  
elektřiny by měla přinést úsporu cca 10 – 15 %.

Největší investiční akce roku 2012
Dokončené investiční akce:
1. Nákup repasovaného požárního vozidla CAS 32 –  celková částka - 2 030 841 Kč

- bližší informace k nákupu dále v zápise
2. Multikára M 27 – 1 745 742 Kč + sypač a radlice – 220 200 Kč
3. Komunální traktorek John Deere – 407 207 Kč + kabina – 198 798 Kč
4. Parkovací stání u hřiště v Horákově – celkem 240 164 Kč
5. Územní plán obce – 103 052 Kč
6. Oprava osvětlení v Horákově – 65 107 Kč
7. Nový herní prvek (pyramida) na dětské hřiště na sídlišti v Mokré – 63 360 Kč
8. Dřevěný altán u DPS Horákov – 57 000 Kč (bezúplatný převod)
9. Odpočívka u myslivny v Mokré – 52 185 Kč (bezúplatný převod)

Nedokončené investice:
1. Kulturní dům v Horákově – rekonstrukce sociálního zařízení  - 535 282 Kč + rekonstrukce 
zázemí pro účinkující – 50 361 Kč 
Oprava Kulturního domu v Horákově byla jedním z bodů programového prohlášení zastupitelstva  



na léta 2010 – 2014. Sice v prohlášení je zmiňována oprava střech, ovšem budova cca z 60. let  
minulého století vyžaduje i další úpravy. Českomoravský cement poskytl obci účelovou dotaci na  
opravy kulturního domu. Dle zpracovaného projektu by opravy přišly zhruba na 800 tis. Kč, což  
byla  příliš  vysoká  částka.  Obec  oslovila  místní  živnostníky  (zedníci:  A Sehnal,  E.  Svoboda,  L.  
Novotný, elektro R. Levardi, malíř. P. Hrozek, projektant P. Feld, vzduchotechnika V. Polák) a ve  
spolupráci  s  pracovní  skupinou  zvládli  rekonstrukci  sociálního  zařízení.  První  zatěžkávací  
zkouškou se staly  hody 1. září 2012. 

2. Rekonstrukce chodníku zkratka Horákov – sídliště v Mokré – za rok 2012 do této akce obec  
investovala 142 517 Kč + rekonstrukce osvětlení tamtéž – 47 507 Kč

3. Parkoviště u ZŠ Mokrá – projekt 41 800 Kč

4. Úprava hřiště na Skalce v Mokré – 40 860 Kč

5. Sanace skalní stěny pod Horákovem – 40 409 Kč

6. Rekonstrukce osvětlení Líchy – 35 304 Kč

7. Parkoviště u MŠ Mokrá – 32 700 Kč

8. Rekonstrukce osvětlení (Ikis) – 30 944 Kč

9. Úprava přechodu u autobusové zastávky Mokrá – 30 960 Kč

11. Rekonstrukce sociálního zařízení v ZŠ Mokrá – 21 750 Kč

12. Dětské hřiště pod Horákovem – 15 150 Kč

13. Rekonstrukce návsi v Horákově – 14 753 Kč

14. Parkoviště u bytového domu v Horákově – 12 100 Kč

Sponzorské dary
V průběhu roku 2012 uvolnila obec Mokrá-Horákov ze svého rozpočtu finance na následující
sponzorské dary:
1. farnost Tvarožná – oprava fasády kostela – 150 tis. Kč
2. Junák – otevírání Kaprálova mlýna – 10 tis. Kč
3. Junák – středisko Pozořice – 10 tis. Kč
4. APLA – 8 tis. Kč
5. Domov pro seniory Věstonická – 5 tis. Kč
6. Effeta, diecézní charita v Brně – 5 tis. Kč
7. Klub vojáků v záloze – 2 357 Kč
Pozn. V přehledu jsou uvedeny pouze dary, které obec poskytla tzv. mimo svůj katastr

Plnění volebního programu na období 2010 – 2014
1. rekonstrukce přístavby Mateřské školy Mokrá – splněno 2011
2. rekonstrukce spojovacího chodníku mezi sídlištěm a autobusovou zastávkou v Horákově –

zahájeno koncem roku 2012
3. rekonstrukce a budování dětských hřišť – průběžně se plní
4. majetkoprávní vypořádání sportovního areálu v Horákově – průběžně se plní
5. úprava návsi v Horákově – demolice staré hasičky, nové osvětlení, lavičky, hrací prvky
6. dořešení kvality dodávek pitné vody 
7. rozšíření parkovacích míst v obci – zatím v podobě projektů
8. obnova hasičské techniky - nákup repasovaného hasičského vozidla
9. rekonstrukce střech Kulturního domu v Horákově – provedeny drobné opravy
10.úprava autobusové zastávky Mokrá sídliště – výstupní část 2011, nástupní 2013
11.zkvalitnění a dostavba potřebných komunikací v rámci obce – drobné opravy provedeny, na  

větší bude obec zadávat projekty



Práce obecní rady v roce 2012
starosta – Aleš Ryšánek (ČSSD)
místostarosta – Petr Horáček (ČSSD)
členové  rady:  Oldřich  Drápal,  Barbora  Švehlová,  Michaela  Deferová,  všichni  Sdružení  
nezávislých kandidátů pro Mokrou-Horákov

Práce jednotlivých výborů a komisí v roce 2012:

1. Finanční výbor
Předseda: M. Barták
Členové: L. Harašta, L. Neveselá, P. Brzobohatý, poradní hlas J. Folerová
Finanční   výbor  svolal  jeho  předseda   v  průběhu  roku  2012   celkem  osmkrát.  Členové  
kontrolovali čerpání schváleného rozpočtu v jednotlivých paragrafech a  seznámili se s výsledky 
hospodářského auditu 

2. Kontrolní výbor
Předseda: Ing. Vlastimil Boudný
Členové: Ing. Fárlík, M. Gallová
Kontrolní  výbor  vypracoval  za  rok  2012 dvě  zásadní  zprávy  (v  březnu a  v  srpnu).  V obou  
zprávách  jsou  uvedeny  výsledky  kontrol  čerpání  rozpočtových  prostředků,  plnění  usnesení  
zastupitelstva a rady obce a činnosti  finančního výboru a všech komisí. Březnová zpráva se  
vztahovala ještě ke 4. čtvrtletí roku 2011 a zpráva ze srpna hodnotí 1. a 2. čtvrtletí roku 2012.  
Kontrolní výbor opakovaně připomínal frekvenci svolávání zastupitelstva a navrhuje měsíční  
periodicitu. Výhrady měl výbor také k činnosti sportovní komise, kde chyběly zápisy z jednání.

1. Komise stavební a pozemková
Předsedkyně: Bc. I. Kašparovská
Členové: ing. K. Rubínová, ing. arch. M. Deferová, M. Richter, M. Severová a J. Urbánková
Komise se scházela pravidelně jedenkrát do měsíce. Jejím hlavním úkolem je hájit zájmy obce z 
hlediska nakládání s obecními pozemky a vyjadřovat se k jednotlivým stavebním záměrům na 
katasrtu obce.
Už na 3. veřejném jednání OZ dne 21. 3. 2011 schválilo zastupitelstvo pravidla prodeje 
pozemků: zastavěné plochy – bydlení venkovského typu – min. částka 1500 Kč za m2

         zastavěné plochy – vedlejší a menší hospodářské stavby – min. částka 300 Kč za m2
        nezastavěné stavební plochy – min. 1500 Kč za m2
       ostatní nezastavěné plochy – min. 50 Kč za m2

2. Komise ekologická
Předseda: Jiří Smrž
Členové: Karel Zajíček, Vítězslav Polák, Sylvie Čuříková, Jana Folerová, Daniela Persaňová,  
Ludmila Brzobohatá, V Zouhar,  Ing. Hana Ženožičková
Za  rok  2012  se  uskutečnila  celkem  4  jednání  ekologické  komise. Jedním  z  nejčastějších 
problémů, ke kterým se musí komise vyjadřovat, je kácení, popř. ořez stromů (např. problém v  
aleji třešní nad Horákovem).  Ani v roce 2012 tomu nebylo jinak, ovšem v jednom případě se  
jednalo o kácení letité lípy u Základní umělecké školy Mokrá. Pokácení zajistila hned v první  
polovině  ledna  odborná  firma.  Potvrdil  se  předpoklad,  že  v  kmeni  počínala  vznikat  dutina  
způsobená  dřevomorkou.  Předseda  ekologické  komise  pak  s  panem  Václavem  Zouharem 
vytipovali místo pro výsadbu nové lípy, cca deset metrů od stanoviště původního stromu.
V jarních měsících došlo také k výsadbě nové lípy poblíž pomníku padlých v Mokré. 
Členové ekologické komise se také v roce 2012 vyjadřovali  k návrhu revitalizace zeleně na  
sídlišti Mokrá poblíž restaurace U Zbojníka. Komise hodnotila původní návrh Atelieru GAIA  
jako příliš náročný na údržbu a navrhla určité změny, které byly následně akceptovány. Podobně  
byla komise vyzvána k připomínkování návrhu úprav kolem sochy svatého Jana Nepomuckého v  
Horákově a úprav dětského hřiště v sousedství sochy. Členové komise opětovně vyjádřili názor,  
že údržba navržených úprav bude příliš finančně náročná. 
Své vyjádření dávali členové komise i k pronájmu pozemku nad Horákovem pro pastvu koní. 
Ekologická komise je pravidelně informována jednak o monitoringu dilatace trhlin na zástavbě  
poblíž  lomu Mokrá,  jednak o výsledcích  měření  ovzduší,  která  provádí  ČMC, a.s.  Výsledky  
měření prašnosti bývají obvykle v souladu se stanovenými limity.

      3. Komise kulturní
Předsedkyně: M. Klinkovská
Členové: M. Strapinová, M. Vítková, S. Vágnerová, D. Ryšánková, poradní hlas Z. Kachlová



Členky komise se počátkem kalendářního roku podílely na organizaci obecního plesu a koncem 
června  přispěly  ke  zdárnému  průběhu  akce  s  názvem  Konec  školního  roku  aneb  Vítáme  
prázdniny.  Na  podzimní  měsíce  připravily  vystoupení  věnované  osobnosti  Karla  Hašlera.  S  
blížícím se koncem roku se nakumulovalo hned několik akcí  – rozsvícení  vánočního stromu,  
adventví koncert v Kulturním domě v Horákově a Vánoční světélkování. Komise se na svých  
jednání zabývala i návrhem na zřízení malého kina ve víceúčelovém sále. 

4. Komise veřejného pořádku
Předseda: M. Vágner
Členové: P. Brzobohatý, J. Honzák, Ing. P. Křešťák, M. Radoberský, J.  Urbánková
Úkolem komise veřejného pořádku je řešit drobné delikty v obci. Podobně jako v předcházejícím  
roce se členové komise ve své činnosti  zaměřili  zejména na odstranění odstavených vraků z  
katastru Mokré-Horákova.  Za bezmála dva roky jim podařilo vyřešit  odstranění asi desítky  
odstavených vozů v různých částech naší obce. 
Dalším  tradičním problémem každé obce jsou stížnosti  občanů na volně pobíhající  psy.  Ve  
většině případů se podařilo  problém s volně pobíhajícími psy řešit s majiteli domluvou.
Bohužel členové komise byli nuceni řešit i složitější případy, jako je napadení člověka psem,  
problémy s rušením nočního klidu nebo poškozování cizího majetku. Tyto případy bylo nutné  
v naprosté většině předat Policii České republiky, případně Městské policii ve Šlapanicích. 

5. Komise sportovní
Předseda: M. Vojtěch
Členové: R. Kolář, Mgr. M. Hladká, J. Řezáč, během roku došlo ke změně ve složení komise,  
protože pana Tkadlece vystřídal pan J. Audy
Komise se v roce 2012 sešla celkem 3x a nejčastěji řešila otázku financování sportu v rámci  
obce  (např.  financování  turnajů,  rozdělení  kapitoly  sport  v  obecním  rozpočtu  mezi  
tělovýchovnou jednotu a fotbalový klub, slevu pro děti s trvalým bydlištěm v Mokré-Horákově  
na zdejším koupališti...). 

6. Komise sociální
Předseda: PaedDr. E. Rotreklová
Členky: I. Čordášová, L. Kolářová, O. Toboláková, L. Neveselá
Jednání komise probíhala v pravidelných měsíčních intervalech, popř. podle aktuální potřeby i  
častěji. Na základě požadavků různých orgánů (např. Okresního soudu Brno-venkov) komise  
prováděla šetření přímo v rodinách a snažila se pomoci rodinám ve špatné sociální situaci. V  
průběhu  roku  2012  iniciovaly  členky  komise  změnu  výkonu  sociálních  služeb  v  Domě  s  
pečovatelskou  službou  v  Horákově.   Výkon  sociálních  služeb  byl  v  souladu  se  zákonem  
převeden pod firmu SANUS. 

7. Komise dopravní
Předsedkyně - ing. Barbora Švehlová
Členové:  M. Procházka, Radek Maloň, Petr Mašek a místostarosta Petr Horáček
Členové komise se sešli v roce 2012 celkem 8x a nejčastěji řešili problémy dopravního značení a  
možnosti  vytvoření  nových  parkovacích  míst.  Komise  také  podala  návrhy  na  zapracování  
některých položek (např. vodorovné značení z Horákova do Mokré, parkování před mateřskou  
školkou...) do rozpočtu na rok 2013. 

8. Komise přestupková
Předseda: Mgr. Miroslav Sojka
Členové: Michal Janků, Jana Urbánková
Jednání  komise se konala téměř jedenkrát měsíčně a během roku projednávali její členové asi  
15  přestupků.  Nejčastěji  se  jednalo  o  přestupky  proti  občanskému  soužití  (10).  Komise  se  
zabývala  také  přestupky  proti  majetku  (2),  pořádku  v  územní  samosprávě  (2)  a  veřejnému  
pořádku (1). 

Starosta Aleš Ryšánek
Místostarosta Petr Horáček
Administrativa Folerová Jana účetní

Persaňová Daniela daně a poplatky
Strapinová Margit sekretariát
Jana Urbánková odb. ref.
Toboláková Olga odb. ref.



Knihovna Neveselá Jitka 
Marčíková Zdeňka úklid knihovny a sálu

Údržba Bajer Jiří
Homolka Josef
Harašta Ludislav 
Pejřil Petr
Jonas Zdeněk
Krejčiřík Roman
Fousek Jaroslav
Pozn. Náklady na plat posledního jmenovaného byly ze 70 % hrazeny  

úřadem práce
Dům s peč. službou Čordášová Iveta pečovatelka

K činnosti pracovní skupiny
V průběhu roku 2012 došlo k zakoupení nového univerzálního komunálního vozidla v ceně 1 656 
tis.  Kč.  Toto  vozidlo  má  radlici,  sypací  zařízení,  popř.  lze  zakoupit  smeták  či  zařízení  na  
ostřikování.  Obec  si  od  nového  vozidla  slibuje  kvalitnější  a  snažší  zimní  údržbu  obecních  
komunikací. 
Kromě nového komunálního vozidla získala pracovní  skupina i  malotraktor John Deere včetně  
kabiny za 200 tis. Kč. 

Činnost mikroregionu Rokytnice
Kalendář mikroregionu Rokytnice
Podobně  jako  v  předcházejících  letech  i  letos  se  členové  mikroregionu  dohodli  na  vydání  
společného kalendáře, který byl zdarma distribuován do každé domácnosti. Opět je zde každá z  
obcí mikroregionu zastoupena cca 5 snímky.

Mapový portál
Díky členství v mikroregionu Rokytnice je naše obec od roku 2012 zapojena do projektu Mapového  
portálu. Ten nabízí i pro běžného občana řadu věcí. Prostřednictvím portálu může zjistit, jak je v  
obci řešena technická infrastruktura, odpadové hospodářství, územní plánování, údržba veřejných  
prostranství,  popř. turistické zajímavosti...  Portál napomáhá odhalování vzájemných souvislostí.  
Umí  zobrazovat  výše  uvedená  témata  (resp.  mapové  vrstvy)  přes  sebe.  Systém  obci  dodala  
Geodetická kancelář KRAUS, spol. s r. o.  Portál zájemci najdou na webových stránkách obce.

Svazek Šlapanice
Projekt Šlapanicko – Čistá Říčka a Rakovec
Schválení změny stanov Svazku Šlapanicko
Koncem  roku  2012  schválilo  zastupitelstvo  změnu  stanov  Svazku  Šlapanicko.  Stanovy  byly  
doplněny o závazek zúčastněných obcí nevystoupit ze Svazku po dobu existence finančních závazků.  
Konečné  datum  splacení  úvěru  je  30.  6.  2025!  Obec  Mokrá-Horákov  se  zavázala  ručit  za  
pohledávky do výše 22 % celkové částky.

Výše vodného a stočného pro rok 2012
Stočné 40,81Kč/m3
Vodné 37,73 Kč/m3

  2. Kap. Průmysl, zemědělství, obchod, služby

Českomoravský cement, a.s., závod Mokrá
V roce 2012 pokračovala výměna hlavního elekrofiltru na pecní lince č. 1, kterou Českomoravský  
cement zahájil již v roce 2011. Celý projekt se podařilo ukončit v dubnu 2012, čímž byly nahrazeny  
původní filtry z roku 1986. Investiční hodnota obou filtrů (na peci č. 1 a 2) přesáhla částku 100 mil.  
Kč.  Instalací  filtrů se podařilo významně snížit  emise pevných látek do ovzduší.  Nyní se emise  
pohybují výrazně pod státem stanoveným emisním limitem, na samé hranici měřitelnosti. 
Českomoravský cement, a.s., poskytl obci Mokrá-Horákov v roce 2012 dotace v celkové výši 800  
tis. Kč. Finanční prostředky byly určeny primárně do oblasti školství a kultury (např. nové hrací  
prvky  na  dětské  hřiště  v  Mokré,  opravy  v  Kulturním  domě  v  Horákově,  nákup  repasovaného  
hasičského vozidla, senior klub...).

Vápenka Mokrá
Veletr EXPO Mokrá 2012



Vápencový  lom  Mokrá  se  opět  po  dvou  letech  stal  dějištěm  Mezinárodního  demonstračního  
veletrhu strojů a zařízení pro těžební průmysl, úpravnický průmysl a stavebnictví. Záštitu nad touto  
akcí převzali 2 ministři – Martin Kuba, ministr průmyslu a obchodu ČR, a Tomáš Chalupa, ministr  
životního  prostředí,  1  hejtman  –  Michal  Hašek,  hejtman  Jihomoravského  kraje,  1  primátor  –  
Roman  Onderka,  primátor  satutárního  města  Brna,  a  jeden  předseda  báňského  úřadu  –  Ivo  
Pěgřímek. 
V  roce  2012  proběhl  již  9.  ročník  tohoto  typu  veletrhu  a  zúčastrnilo  se  ho  120  českých  i  
zahraničních firem,  pro něž byla přiravena plocha o rozloze 70 tis.  m2 pro prezentaci  těžební  
techniky: bagrů, rypadel, nakladačů... 

Zemědělství
Družstvo Agropod
Rok 2012 byl pro zemědělskou výrobu velice nepříznivý, ozimy málo odnožily už na podzim. Suché  
jaro situaci ještě zhoršilo. Velká tepla urychila dozrávání,  ale v prvních dnech července přišlo  
krupobití, které zničilo velkou část úrody.
Sklizeň obilí dosáhla jen 38 % průměrné úrovně, slunečnice napadená plísní se jen těžko sklízela.  
Ani výnos kukuřice díky kroupám nebyl dobrý. 
V živočišné výrobě provozuje společnost již jen výkrm prasat, a to ve středisku Horákov. 
Celkově vykázalo družstvo Agropod za rok 2012 ztrátu téměř 3 mil. Kč. 

JK PORTOS – jezdecký klub Horákov, p. Hanal
Pan Hanal si pronajímá část areálu zemědělského družstva v Horákově.

Ranč Hudy
Na bývalé horákovské hájovně je v současné době ustájeno několik koní pro jejichž potřeby si paní  
Hudcová pronajala od obce pastvinu v oblasti zvané Kleštěnec. Pastvina je obehnána elektrickým  
ohradníkem,  ale  nijak  nepřekáží  průchodu  chodců,  ba  naopak  koně  se  mohou  stát  příjemným  
zpestřením procházky. 

EDUKA plus
Nově vzniklo v  roce 2012 v  naší  obci  občanské  sdružení  s  názvem Eduka plus,  jehož hlavním  
posláním  je  přispívat  ke  vzdělávání  pro  život.  K  cílům  sdružení  patří  smysluplné  naplňování  
volného  času  dětí  i  dospělých,  podpora  celoživotního  vzdělávání,  poskytování  individuálního  
poradenství, tvorba materiálů a pomůcek, propagace alternativních metod a směrů ve vzdělávání.  

Restaurace U Zajíčků a U Zbojníka 
Obě restaurace kromě jídla a pití nabízely i kulturní vyžití. Např. U Zajíčků pořádali už v pořadí 5.  
ples, zvěřinové hody či nabízeli  svatomartinskou husu.  Restaurace U Zbojníka zase uspořádala  
třeba country bál či country večer, popř. mokrskou zabíjačku.

3. Kap. Výstavba v obci, životní prostředí, doprava, spoje

Individuální výstavba
Za rok 2012 byly na katastru obce zkolaudovány pouze 2 domy, oba v Horákově.

Bytový fond
Bytové družstvo Roketnice
Představenstvo   bytového družstva pracuje ve složení: Hana Daňková, Zdeněk Kunický,  Martin  
Krpenský, Ing. Martin Neveselý, Dagmar Krčková. Ze své funkce v průběhu roku odstoupil pan 
Oldřich Hladký a  byl zvolen nový člen představenstva pan Ing.  Martin Neveselý.  
Co se týká hlavních investičních akcí v roce 2012,  dobíhaly práce po  komplexních revitalizacích  
dvou družstevních bytových domů, a to na starší části  sídliště domu 307-309 a domu 310-312.  
Vedení družstva se v rámci revitalizací snaží zajišťovat dostupné státní dotace na tyto investiční  
akce, nicméně situace je taková, že veškeré takové dotace jsou buďto pozastaveny, nebo výrazně  
omezeny.   
Revitalizace v roce 2012  probíhaly  postupně u domů společenství vlastníků jednotek z bývalých 
podnikových bytů.  Uskutečnily se  u dalších tří domů, zbývající se připravují na tuto akci v roce 
2013.  
I nadále provádí bytové  družstvo  správu  22 dalším právnickým osobám – společenstvím vlastníků  
jednotek. 
  



Údržba obecních budov a obecního majetku
K údržbě obecních budov blíže u investičních akcí roku 2012

Vojenský objekt RTH Horákov – tzv. Hláska
V  první  polovině  října  uveřejnilo  vedení  obce  výzvu  k  podání  nabídek  koupě  nemovitostí  
nacházejících  se  v  lokalitě  bývalého vojenského areálu  v  obci  Mokrá-Horákov.  Nabídky  mohli  
zájemci podat nejpozději do 16. 11. 2012. Do určeného data obdržela obec celkem 4 nabídky:
1. nabídka – 927 200 Kč  – sportovně rekreační areál s ubytováním pro širokou veřejnost
2. nabídka – 5 milionů Kč – sportovně rekreační areál
3. nabídka – opět 5 mil. Kč – výstavba bydlení
4. nabídka – 2 745 400 Kč – vybudování DPS o kapacitě 70 lůžek + zázemí

Čistička odpadních vod Mokrá
V této  podkapitole  jsem  už  v  zápisu  za  rok  2011  zmiňovala,  že  zastupitelstvo  schálilo  záměr  
odprodeje čističky odpadních vod ze sídliště Mokrá. V průběhu roku 2012 se prodej uskutečnil.  
ČOV koupil pan Zdeněk Ševčík za cenu 450 Kč za m2, což při výměře pozemku 2 234 m2 činí cca 
1 mil. Kč. 

Obecní koupaliště 
V roce 2012 byly na obecním koupališti provedeny opravy za cca půl milionu korun. Jak se zmiňuji  
na jiném místě zápisu, v roce 2012 zahájilo koupaliště již svoji 10. sezónu. Ta jubilejní začala 
16. června.

Sponzorované plavání
Na prázdninové měsíce zavedlo vedení obce tzv. sponzorované plavání pro děti, které mají trvalé  
bydliště v Mokré-Horákově. Rodiče tak mohli svým dětem zakoupit permanentku v ceně 150 Kč na  
každý z prázdninových měsíců.

Instalace kamerového systému
S údržbou obecního majetku souvisí i otázka jeho ochrany. V první polovině roku 2012 přistoupilo  
vedení  obce  k  opatření  na  zvýšení  bezpečnosti  v  rámci  obce  v  podobě  instalace  kamerového  
systému v blízkosti zastávek autobusů v Mokré a v Horákově. Instalaci prováděla firma Comimpex,  
která  zároveň  zapůjčila  zdarma server  a  software.  Kamerový  systém nemá sloužit  k  aktivnímu  
sledování, k záznamům se bude přistupovat pouze v případě poškození majetku.

Dětská hřiště
V roce 2012 došlo k instalaci nového herního prvku (pyramidy) na dětském hřišti na sídlišti 
v Mokré v ceně cca 63 tis. Kč.

Ochrana životního prostředí, skládky, sběrný dvůr
Komise ekologická řešila v rámci svých kompetencí problém zárodků černých skládek, popř. 
i problém bioodpadu v rámci ekologického dvora.

Opravy místního rozhlasu a veřejného osvětlení, vodovodního řadu
V průběhu roku 2012 se na přechodu u Základní školy Mokrá začalo zkoušet nové LED osvětlení,  
které  má  nižší  spotřebu  elektrické  energie  i  delší  životnost.  Vedení  obce  uvažuje  o  celkové  
rekonstrukci osvětlení na sídlišti a v Horákově. Projekt by měl být financován metodou EPC – tzn. 
z dosažených úspor, tedy není třeba uvolnit z rozpočtu větší částku, ale náklady se budou splácet  
postupně.
Jen v průběhu roku 2012 obec investovala do rekonstrukce osvětlení cca 114 tis. Kč.

Instalace ukazatelů v obci
V jarních měsících roku 2012 přistoupila obec k instalaci většího množství orientačních ukazatelů v  
obci.  Sice už  před lety  bývalé  vední  obce nechalo  nějaké ukazatele  (např.  škola,  obecní  úřad,  
pošta...)  instalovat,  ale  vzhledem k  tomu,  že  na  katastru  Mokré-Horákova  neexistuje  označení  
jednotlivých ulic, je orientace v obci, pro ty, kteří nejsou místní, značně obtížná. Pokud si kdokoli  
zadá  v  internetovém  vyhledávači  mapu  Mokré-Horákova,  najde  tam  označení  ulic  vycházející  
většinou z pomístních názvů. Stejnou cestou se vydalo i současné vedení obce, i když názvy zatím  
nefigurují jako součást adresy.

Opravy komunikací
Ráda bych zde v zápise zaznamenala i opravu komunikace, která sice není obecní ani neprochází  
přímo  obcí,  ale  kterou  využívá  velké  procento  obyvatel  Mokré-Horákova  při  své  cestě  do  



zaměstnání. Jedná se o silnici, jež vede k tzv. státní (stará silnice Brno – Olomouc). Koncem roku  
2012 Správa a udržba silnic přistoupila k rekonstrukci úseku cca 0,4 km od mostu nad dálnicí D1  
zhruba po napojení na silnici vedoucí do Brna. Úsek se podařilo opravit v relativně krátkém čase  
bez většího omezení. Oprava jistě zvýšila bezpečnost i komfort jízdy, škoda jen, že nejsou peníze na  
opravu i zbývající části této silnice. Zbytek (cca 3,5 km) je v dezolátním stavu a volá po opravě již  
řadu let.

Úklid komunikací
Blokové čištění komunikací v obci se uskutečnilo ve středu 4. dubna 2012.

Péče o veřejnou zeleň
Viz dále zápis o činnosti ekologické komise (např. návrh na revitalizaci prostranstvcí na sídlišti,  
popř. poblíž kaple sv. Gotharda v Horákově).

Dopravní obslužnost
Pro rok 2010 schválilo zastupitelstvo za nadstandardní spoje částku cca 121 tis. Kč 

Dopravní značení
Obec přistoupila v roce 2012 také k úpravě dopravního značení. To se týká zejména přechodu 
u vjezdu do obce Mokrá a značení křižovatky pod obecním úřadem. 

Ochrana památek
Obec sice uvažovala již v roce 2011 o opravě pomníku padlých v Horákově, ale zatím k ní nedošlo. 

4. Kap. Politický a společenský život, sport

Činnost politických stran

ODS
Předseda místní organizace – Miloslav Dolanský
Členskou základnu místní organizace ODS Mokrá-Horákov tvořilo v roce 2012 pouze 12 členů, 
z nichž 3 získali mandát zastupitele obce: Ing. Petr Křešťák, Vít Čáslav a Jiří Škrdla. Členové ODS  
se  aktivně  podílejí  na organizaci  zejména sportovních  akcí  na katastru  obce  (např.  cyklistický  
závod Modrá míle). 

KDU-ČSL
Předsedkyně MO KDU-ČSL – PhDr. Eliška Rotreklová
KDU-ČSL má jedno zastoupení ve stávajícím zastupitelstvu obce, paní Eliška Rotreklová zastává  
funkci předsedkyně sociální komise.
V roce 2012 měla MO KDU-ČSL v naší obci jen 13 členů, z nichž 9 je starších 60 let. Z volebního  
programu KDU-ČSL byl v roce 2012 splněn bod týkající se úpravy autobusové zastávky při vjezdu  
do části obce Mokrá.

KSČM
Předseda ZO KSČM Mokrá-Horákov - Václav Kosík
Výbor organizace se scházel pravidelně 1x měsíčně.
Po komunálních volbách v roce 2010 získala KSČM v zastupitelstvu pouze 1 místo. Ing. Vlastimil  
Boudný byl zvolen předsedou kontrolního výboru a dosavadní předseda ekologické komise pan Jiří  
Smrž zůstal i nadále ve funkci.
Členové KSČM v Mokré každoročně pokládají květiny k pomníku padlých jak v Mokré, tak 
v  Horákově  v  den  výročí  osvobození  obou  částí  obce.  Jejich  snahou  je  dát  této  akci  punc  
oficiálnosti ze strany vedení obce, což se doposud nedaří. 
Z hlediska plnění volebního programu KSČM převládá mezi členy spíše nespokojenost. 

ČSSD
Předseda místní organizace – Ludislav Harašta
Ve stávajícím volebním období má strana 4členné zastoupení v zastupitelstvu obce – post starosty,  
místostarosty, předsedy finančního výboru a předsedkyně kulturní komise.

Spolky a společenské organizace



Skautský oddíl
V roce 2012 bylo ve zdejším skautském oddíle registrováno celkem 22 členů.
Ti od začátku roku pilně trénovali na závody světlušek a vlčat. Ve střediskovém kole se umístili na  
prvním místě a v okresním kole obsadili skvělé sedmé místo. Hlídka nastoupila pro oba závody ve  
složení: Jan Kvapil, Lubomír Kos, Miloš Doležal, Martin Plíšek, Linda Pressfreundová, Pavlína  
Hrubá.
V první polovině roku proběhlo několik výprav. Dvě hlavní směřovaly na chatu  Jelenici,  další  
jednodenní do Brna a okolí. 
O letních prázdninách proběhl čtrnáctidenní skautský tábor v Kochově u Letovic a nesl se v duchu  
indiánů. Tábor si užívali společně se skauty z Blanska-Klepačova. Byl to tábor plný dobrodružství 
a zábavy. Od září se skauti začali opět scházet a oddíl se rozrostl o několik prvňáčků.
15.12.2012 se 5 statečných vypravilo pro Betlémské světlo do Vídně. 
Zdejší skauti se zúčastnili i  Světélkování v naší obci a  jako již tradičně  23.12. roznášeli Betlémské  
světlo po Mokré a Horákovu. 
 
Sbor dobrovolných hasičů
Starosta Sboru dobrovolných hasičů Mokrá-Horákov -  Jiří Škrdla
Na počátku vykazovaného období měl sbor 39 aktivních členů. 
V průběhu roku se uskutečnilo dle zápisu 12 členských schůzí.
Určení členové se pravidelně zúčastňovali okrskových porad, kterých proběhlo v roce 2012 celkem  
10.
Na úseku prevence se zdejší hasiči  omezili tak jako v minulých letech pouze na relace v místním 
rozhlase a informace na obecních stránkách, ve kterých byli občané upozorňováni na dodržování  
požárně  bezpečnostních  předpisů  v jarních  a  letních  měsících,  v období,  kdy  hrozí  největší  
nebezpečí vzniku požárů ve volné přírodě.
Velitel a strojníci se zúčastňovali školení a odborných příprav na stanici Hasičského záchranného  
systému  v Pozořicích  a  získané  poznatky  předávali  na  odborných  přípravách  členům  domácí  
výjezdové jednotky.
V rámci fyzické přípravy se naše soutěžní družstvo zúčastnilo několika soutěží, a to nejen v našem 
okrsku, ale převážně na okrese Vyškov ve Velké ceně Vyškovska.
Když  budeme  srovnávat  výsledky  soutěží  s  loňským  rokem,  musíme  objektivně  konstatovat,  že  
letošní výsledky nebyly zdaleka na takové úrovni jako v roce 2011.
Nutno ale podotknout, že letošní příprava na soutěže nebyla zdaleka jednoduchá, hasiči se  potýkali  
s nedostatkem členů pro závodní družstvo. 
Špatná  situace  je  ve  sboru  v  oblasti  práce  s  mládeží,  už  několikátou  sezonu  se  nedaří  dát  
dohromady soutěžní družstvo žáků. 
Při údržbě techniky, výstroje, výzbroje a hasičské zbojnice hasiči odpracovali víc než 1500 hodin.
V měsíci lednu uspořádali hasiči ples v Kulturním domě v Horákově, který měl tradičně dobrou 
úroveň.  V rámci  ekologických  aktivit  provedli  v Mokré  a  Horákově  sběr  kovového  odpadu.  Ve  
spolupráci  s OÚ předvedli  ukázku hašení  na Dnu dětí  a  podíleli  se  na  organizaci   Ukončení  
školního  roku,  cyklistického  závodu  Modrá  míle  a  nohejbalového  turnaje.  Tradičně  zajišťovali  
vzpomínkovou akci k uctění památky  mistra Jana Husa.
V roce 2012 vyjížděli naši hasiči celkem 14x (11x požár, 1x záchrana osob, 1x planý poplach a 1x  
taktické cvičení) a koncem roku získali do svého vozového parku starší automobil Škoda Felicia  
combi, který bude sloužit jako velitelský a průzkumný.

27. ročník soutěže O putovní pohár OÚ Mokrá-Horákov
Závod se odehrál na sobotu 9. září a zúčastnil se ho rekordní počet soutěžících družstev - celkem  
38. Soutěž byla hodnocena velice kladně.  Za zmínku stojí umístění našeho družstva, které v silné 
konkurenci obstálo a podařilo se mu zvítězit, a to již počtvrté za sebou!! Naši zvítězili v osobním  a  
traťovém rekordu.

Slavnostní předání repasovaného vozidla Tatra 815
Na neděli 16. září 2012 připadlo slavnostní předání repasovaného požárního vozidla Tatra 815  
zdejšímu sboru dobrovolných hasičů.
Celá akce se odehrála na prostranství před mediatékou v Mokré. 
Vozidlo bylo pořízeno za téměř dva miliony korun. Největší podíl na financování má obec Mokrá-
Horákov, která zaplatila  cca  jeden milion. Jihomoravský kraj přispěl 900 000 Kč a část financí  
dodal i Českomoravský cement. Vozidlo bylo slavnostně předáno za účasti vedení obce, hejtmana  
JMK, zástupců HZS JMK a členů okolních sborů. Nové cisterně požehnal otec Rybecký z Tvarožné.  
Cisterna  má  objem  8 200  l  a  výbavu  vozidla  tvoří  např.  motorová  pila,  plovoucí  čerpadlo,  
elektrocentrála pro napájení osvětlovacího stožáru, který je uchycen v horní části nástavby, nebo  
naviják s šedesáti metry vysokotlaké hadice s pistolovou proudnicí. 



Senior klub Mokrá
V roce 2012 zahajoval Senior klub Mokrá již 33. sezónu své existence a zahajoval ji za přítomnosti  
starosty pana Aleše Ryšánka a místostarosty pana Petra Horáčka.
Počátkem roku toho senioři z Mokré zvládli opravdu hodně – výlet do Hostěnic, besedu v knihovně,  
návštěvu divadelního představení v Horákově, a dokonce i svůj 23. ples!
Jaro a léto v senior klubu se neslo ve znamení výletů a procházek, ať už se jednalo o zájezd do  
Bratislavy a Vídně nebo vycházku Hostěnic či do údolí Říčky. K létu patří táboráky, o které se  
senioři nenechali ochudit.
Ani na podzim se šňůra výletů nepřetrhla, takže nejdřív se jelo do termálních lázní a potom za  
kulturou do Brna. Začátkem října si senioři opět dali dostaveníčko v restauraci U Zbojníka 
a koncem měsíce si  zašli  na Hašlerky do Kulturního domu v Horákově.  V listopadu vzpomněli  
senioři na zemřelé, zatančili si ve Velaticích, zajeli di vinného sklepa a pozvali na besedu pana  
Peluchu, který sbírá fotografie a podpisy významných osobností. Konec roku se nesl ve znamení  
příprav na Vánoce a pod stromeček dostali senioři od obecního úřadu hned několik dárků, mezi  
nimiž nechyběly ani nový sporák, lednička a nádobí. 

Klub důchodců v Horákově
V roce 2012 vstoupil Klub důchodců v Horákově do své 18. sezóny. Funkci předsedkyně vykonávala  
paní  Marie  Koutná  a  kronikářky  klubu  paní  Jarmila  Macháčková.  Dnem,  který  byl  vyhrazen  
klubovým schůzkám, zůstalo úterý. 
V jarních měsících zavítala do klubu dvakrát  paní knihovnice z  Mokré.  Obě její  návštěvy byly  
spojeny s malou přednáškou, ta první se týkala renesance, ta druhá osobnosti malíře Jiřího Trnky.  
Před Velikonocemi zavítal do klubovny pan farář Rybecký ze Tvarožné a v květnu seniorky dvakrát  
oslavily Den matek, jednou za přítomnosti dětí z horákovské školky, jednou za účasti pana starosty  
a muzikantů Karla Neveselého a Jiřího Smrže. 
Klub důchodců v Horákově si v letních měsících dopřál zájezd do Valtic a okolí. Výlet si pak na  
podzim mohli  senioři  připomenout  prostřednictvím digitálního záznamu. Pravidelný chod jejich  
úterních schůzek byl občas v dobrém slova smyslu narušen nějakou vzácnou návštěvou, např. pana  
faráře  Rybeckého,  popř.  žáků  9.  třídy  Základní  školy  Mokrá,  kteří  přišli  za  seniory  se  svou  
Mikulášskou besídkou, a pak také dětí z mateřské školy s vánočním programem. 
Také horákovští senioři obdrželi vánoční dárek od obecního úřadu v podobě nové televize. 

Zahrádkáři
I v roce 2012 o sobě dali zahrádkáři v Mokré vědět a společně s členy senir klubu uspořádali 
9. května výlet na jarní výstavu do Věžek u Kroměříže.

Český svaz včelařů
V roce  2012  registrovala  místní  organizace  Českého  svazu  včelařů  celkem 19  včelařů  se  176  
včelstvy. Na stavu včelstev v roce 2012 se podepsalo počasí podzimu 2011. Velice dlouhý podzim 
s  vysokými  teplotami  zapříčinil  zhoršení  zdravotního stavu včelstev.  V mnoha případech  došlo  
dokonce k jejich úhynu. Ovšem během roku 2012 se snůška dostala do normálu, a tak se postupně  
podařilo stav včelstev obnovit.

Ukliďme svět
Pod tímto názvem zorganizovali včelaři z Mokré a Horákova v sobotu 14. dubna sběr odpadků 
v obci a jejím blízkém okolí. Akce má celosvětový rozměr a v naší republice ji zaštiťuje Český svaz  
ochránců přírody. V roce 2012 již probíhala akce po dvacáté.

Sbírka masožravých rostlin
Ve sbírce manželů Srbových z Horákova je aktuálně několik stovek různých druhů, forem 
a kultivarů masožravek.  Většinu tvoří severoamerické špirlice,  jejichž šlechtění  se pan Srba již  
dlouhá léta věnuje. Sbírka masožravek je přístupná i zájemcům z řad veřejnosti.

Společenství věřících
Tříkrálová sbírka
V sobotu 7. ledna probíhal již 12. ročník celostátní Tříkrálové sbírky. Podobně jako v roce 2011 se  
celé  organizace ujala paní Hana Ženožičková z  Mokré.  I  v  roce 2012 se koledníkům podařilo  
vybrat  velkou  částku  –  celkem  55 285  Kč.  Vybrané  prostředky  poputují  potřebným,  např.  
nemocným, sociálně slabým, postiženým živelnou katastrofou...

Tříkrálový koncert
V neděli 8. ledna 2012 se v prostorách víceúčelového sálu v Mokré konal za účasti cca 8 desítek  
diváků Tříkrálový koncetr. Hlavními účinkujícími byli členové skupiny Pochodeň, kteří předvedli  



pásmo koled, písní i mluveného slova.

Humanitární sbírka
Dne 20. dubna 2012 se v obci uskutečnila humanitární sbírka šatstva, lůžkovin, domácích potřeb,  
obuvi a hraček. Pro sbírku byla určena již zavedená místa – v Mokré u kaple Proměnění Páně, na  
sílišti poblíž restaurace U zbojníka a v Horákově u kaple sv. Gotharda.

Sbírka použitého šatstva a obuvi
3. září 2012 tentokrát v režii firmy RE-CO CZECH (sběr, recyklace, ekologie, charita) proběhla  
další z humanitárních sbírek na katastru obce. Tentokrát nebyla stanovena žádná sběrná místa, ale  
vhodně zabalené oblečení, obuv, popř. lůžkoviny, přikrývky... nechal každý před svým domem a v  
uvedený den firemní auto balíky posbíralo.

Tradiční mše
Horákovská mše
Horákovská mše připadla v roce 2012 na neděli 5. května. Mši za velké účasti veřících z obce 
i blízkého okolí celebroval páter Havelka a koncelebroval pan farář Rybecký.

Tradiční mokrská pouť
Tradiční mokrská pouť se letos konala mimořádně již 22. července v 9.15 u kaple Proměnění Páně  
v Mokré

Mše u Pacherova kříže
V  roce  2012  se  setkání  u  Pacherova  kříže  uskutečnilo  2.  září  v  souvislosti  s  otevřením  
rekonstruovaného Kaprálova mlýna.

Jarní setkání u obnovené kaple Mitrovských
Jarní setkání u obnovené kaple Mitrovských se odehráloilo v neděli 20. května 2012.

Podzimní setkání u kaple Mitrovských
V pořadí  již  7.  podzimní  setkání  u  kaple  Mitrovských  se  konalo  23.  září  2012  a  mariánskou  
pobožnost vedl páter Rybecký ze Tvarožné.  

Živý betlém
Stejně jako v předcházejícím roce přímo na Štědrý den připravilo několik nadšenců z Mokré živý  
betlém na prostranství před kaplí Proměnění Páně v Mokré..

Kulturní dění v obci

Historická výročí
100. výročí "nové" školy v Horákově
K historii školy v Horákově
Samostatná škola v Horákově sice existovala už od roku 1786, ale teprve v roce 1877 se obec 
odhodlala postavit dvoutřídní školu (na místě dnešního kulturního domu), která sloužila jak pro  
žáky z Horákova, tak pro děti z Mokré. Počet žáků se pohyboval koncem 19. století téměř kolem  
dvou set! Během roku 1900 vystavěla Mokrá důstojnou budovu školy, a tak žáci z Mokré přestali  
docházet do Horákova. Tím se podstatně snížil počet žáků, avšak i přes tuto skutečnost se v roce 
1908  stávala  budova  horákovské  školy  naprosto  nevyhovující  a  nedostačující  jak  z hlediska 
technického, tak z hlediska zdravotního.
Tehdejší  správce  zdejší  školy  p.  Anderle  s notnou  dávkou  hořkosti  a  zároveň  otevřenosti  
zaznamenal  do  školní  kroniky:  „…lid  zdejší  obce  proti  nutným  výdajům  školním  bude  opět  
houževnatý odpor klásti…“ Časté připomínky správce k nevyhovujícímu stavu školy vedly k tomu, 
že se členové školní  rady neúčastnili  jednání,  přestože přislíbili  účast,  a tak dávali  najevo své  
stanovisko.
Při inspekci v říjnu roku 1909 si tehdejší inspektor nechal předvolat předsedu místní školní rady 
a nařídil mu, aby připravil vše potřebné ke stavbě, kterou už nelze déle odkládat.
Ke stejnému závěru dospěla komise, která zasedala v lednu 1910.
V letech 1910/11 dosáhla okresní školní rada toho, že místní rada přislíbila zahájení stavby tak,  
aby mohlo vyučování ve školním roce 1911/12 probíhat již v nové budově školy. 
Stavba "nové" školy
Plány  nové  školy  vypracoval  inženýr  Vladimír  Fischer  a  na  stavbu  obec  vypsala  konkurz,  ke  
kterému se přihlásilo 28 uchazečů. Komise svěřila stavbu brněnskému staviteli Josefu Bučovi.
Teprve ve druhé polovině září roku 1911 se začaly kopat základy. Kámen na stavbu se těžil v lomu 



na Panské skále. Cihly se dovážely z okolních cihelen a celkem se jich použilo asi 233 tisíc. Díky  
příznivému počasí a dostatku pracovních sil pokračovala práce na stavbě rychle až do 
11. listopadu 1911. Znovu byla práce zahájena počátkem března 1912. V červnu téhož roku získala  
obec od C. k. zemské rady finanční příspěvek 3 tisíce korun. Koncem srpna byla stavba dokončena  
a 31. srpna pak odpovědná komise udělila povolení k užívání budovy. 
V neděli  1.  září  1912 proběhla  slavnost  svěcení  nové  školní  budovy.  Samotnému aktu  svěcení  
předcházela mše na návsi,  kterou sloužil  horákovský  rodák p.  Jan Možný.  Deštivé  počasí  sice  
způsobilo poměrně malou účast hostů z okolních obcí, avšak horákovští občané se dostavili v co  
největším počtu.
V září roku 1912 byla dosavadní dvojtřídní horákovská škola rozšířena na trojtřídní a navštěvovalo  
ji celkem 160 dětí, 77 chlapců a 83 děvčat.
Na prostranství před školou vzniklo hřiště,  „jež opatřeno jest vším tělocvičným nářadím, jak to  
předepisuje normální osnova učební pro obecné školy trojtřídní...“ a zahrada, která měla sloužit  
praktickému vyučování. 
Celkové náklady na stavbu činily téměř 60 tisíc korun.
Pamětní list a pamětní deska
Školní kronika se zmiňuje o pamětním listu, jenž měl být u příležitosti svěcení nové školy vložen do  
plechové  krabice  a  umístěn  za  pamětní  deskou  v přízemí  budovy.  Bohužel  ani  při  rozsáhlé  
rekonstrukci školy pro potřeby DPS se tento spis nenašel, ale dochoval se koncept, který obsahuje  
stručné  dějiny  obce  a  školy  a  sepsali  ho  tehdy  učitel  Jan  Sklenář  a  student  gymnázia  Karel  
Šumbera. 
Obec pořídila u příležitosti otevření nové školy v Horákově mramorovou pamětní desku, na níž jsou  
uvedena jména těch, kteří se o stavbu zasloužili. V době, kdy se budova školy přestavovala pro  
potřeby domu s pečovatelskou službou, podařilo se původní pamětní desku objevit a po nezbytné  
opravě ji instalovat v přízemí budovy, kde si ji návštěvníci mohou prohlédnout.
Škola fungovala v budově až do roku 1979 a za tu dobu se zde vystřídalo osm ředitelů. Jména  
některých se  určitě  mnohým z Horákovských vybaví  –  např.  František  Vlček,  působil  zde  jako  
ředitel v letech 1935 – 1947, Jan Hendrych, 1948 – 1954, Josef Prachař, 1954 – 1961.
Historie Mateřské školy Horákov
Jestliže se zabýváme historií horákovské školy, pak nelze opomenout ani historii MŠ Horákov. 
4.  srpna  1945  bylo  výnosem  ministerstva  školství  a  osvěty  schváleno  zřízení  mateřské  školy  
v Horákově. Místo učitelky zde měla zastávat od 1. září 1945 paní Květoslava Hoffmanová . Ovšem  
do Horákova nenastoupila, a protože chybělo i vybavení, školka zahájila svoji činnost až o rok  
později – 2. září 1946.

Do MŠ se přihlásilo 23 dětí (15 chlapců a 8 děvčat). Školka byla umístěna ve volné třídě budovy  
obecné školy a první učitelkou se zde stala tzv. učitelská čekatelka Ludmila Schafrová.
Ovšem za zmínku stojí také skutečnost, že ještě před zahájením činnosti MŠ Horákov fungoval zde  
v létě roku 1946 tzv. žňový útulek, jehož služeb využily téměř čtyři desítky horákovských maminek.
Za dobu samostatné existence MŠ Horákov se zde vystřídalo celkem 10 ředitelek a 9 učitelek. (Až  
do roku 1980 působila v horákovské školce vždy jen jedna vyučující, která zároveň zastávala funkci  
ředitelky, avšak je třeba dodat, že se vyučovalo pouze polodenně).
Ani v době generální opravy školní budovy v letech 1973—1975 se provoz školky nezastavil a od  
roku 1979, kdy byla ZŠ v Horákově zrušena, fungovala v budově školy pouze školka. 
Samostatná školka existovala v Horákově až do 2.1.1998, kdy se stala detašovaným pracovištěm 
MŠ Mokrá a až do roku 1999 fungovala v budově bývalé  obecné školy.  V roce 1999 se školka 
přestěhovala  v souvislosti  s rekonstrukcí  bývalé  školní  budovy  pro  potřeby  DPS  do  přízemí  
kulturního domu.

Dům s pečovatelskou službou
Rekonstrukce školní budovy pro potřeby domu s pečovatelskou službou byla zahájena v roce 1999 a  
předpokládaný  termín  dokončení  byl  stanoven  na  únor  2001.  Projekt  se  ještě  v  průběhu  
rekonstrukce změnil, takže plánovaný počet bytů se zvýšil z původních dvanácti na patnáct (včetně  
domovnického).  Kolaudace  DPS proběhla  15.  března  a  v  neděli  18.  byl  dům s  pečovatelskou  
službou oficiálně otevřen a každý ze zájemců si ho mohl prohlédnout. Od pondělí 9. dubna 2001 se  
pak noví nájemníci mohli stěhovat.
Tolik ze staleté historie budovy, která patří k nejstarším na katastru Horákova.

Z dalších významných událostí
1912 – založen Sokol v Horákově, pravděpodobně v listopadu, kronika Sokola vedena až od roku
            1913
1922 – zavedena elektřina v Horákově a postavena část silnice k horákovské myslivně (410m)
1932 – postavena cesta do Třešinek
1957 – založeno JZD Mokrá



1967 – asanace 11 domků v Mokré, kotelna na tuhá paliva, výstavba budovy současné radnice a
 bývalé požární zbrojnice

1977 – napojen 2. vodovod z Říček
1982 – nová silnice do Hostěnic, stavba víceúčelové požární nádrže, 20 bytů v Horákově
1987 – dokončena generální oprava staré školy v Mokré
1992 – zahájena plynofikace obce
1997 – generální rekonstrukce kaple sv. Gotharda v Horákově, rekonstrukce komunikací Příhon, Za

 Humny v Horákově, nová komunikace k rodinným domkům poblíž Zdravotního střediska
 v Mokré

2002 – dáno do provozu nové koupaliště v Mokré, rekonstrukce jídelny a kuchyně v ZŠ Mokrá,
 rekonstrukce silnice v Ulici v Horákově

2007 – úprava prostranství před Obecní knihovnou v Mokré

Z historických zajímavostí
Není bez zajímavosti, že v únoru roku 1922 se v Horákově narodila pozdější  olympijská vítězska 
Miloslava Misáková-Čamková. Společně se svojí sestrou Eliškou odcestovaly na 14. letní olypijské  
hry do Londýna v roce 1948. Bohužel Eliška už do bojů v Londýně nezasáhla, neboť v jedné 
z nemocnic podlehla ve věku 22 let dětské obrně. Mezinárodní olympijský výbor jí udělil medaili in  
memoriam. 

Diplomová práce vztahující se k historii naší obce
V roce 2012 obhájil na  Cyrilometodějské teologické fakultě Univerzity Palackého v Olomouci pan  
Michal  Kupský  svoji  diplomovou  práci  s  názvem  Komunistická  perzekuce  katolické  církve  na  
Brněnsku. Ve své práci se pan Kupský soustředil na období let 1952/1953, kdy v Mokré a Horákově  
došlo k zatčení  několika osob,  které pak byly souzeny za účast  v ilegální skupině.  Celý případ  
pojmenovala StB podle jména domnělého vůdce - Vnislav Fruvirt  a spol.  Pan Kupský se snaží  
odpovědět na otázky, proč byli tito lidé zatčeni, co mělo být cílem a náplní práce této protistátní  
skupiny. Pan Kupský žádal dokonce vedení obce o vydání své diplomové práce, ovšem díky vysokým 
finančním nákladům rada obce tento návrh nepřijala.  Pro zájemce je jeden exemplář práce ve  
vytištěné podobě k nahlédnutí či  přečtení  uložen jako příloha ke kronice,  popř. je možné práci  
dohledat na internetu.

Propagace historie obce
Již výše zmiňovaná improvizovaná výstavka k historii ochotnického divadla v Horákově dala základ  
dvěma trvalým posterům, které jsou nyní umístěny v předsálí kulturního domu. První plakát se  
vztahuje k historii samotného kulturního domu, ten druhý pak mapuje historii zdejších ochotníků.

Činnost obecní knihovny
Obecní  knihovna  v  Mokré  funguje  od  podzimu  roku  2006  v  nových  prostorách.  Veřejnosti  je  
přístupná 24 hodin týdně a ve volném výběru disponuje cca 12 400 knihami. Každoročně je zhruba  
160 knih vyřazeno z knihovního fondu a na druhé straně je zakoupeno cca 600 nových titulů.  
Knihovna disponuje 29 studijními místy a 3 počítači s přístupem na internet. Samozřejmostí jsou  
také webové stránky. V letech 2011 a 2012 registrovala Obecní knihovna v Mokré cca 400 čtenářů.  
Jejich počet sice v roce 2012 se poněkud snížil, ale naopak počet výpůjček vzrostl.
Akce pořádané obecní knihovnou v Mokré
Paní knihovnice Jitka Neveselá uskutečnila jen za rok 2012 celkem 56 besed jak pro děti z mateřské  
či základní školy, tak např. pro seniory. 
Jako každý rok se knihovna i v roce 2012 zapojila do akce s názvem Noc s Andersenem, kdy 
v prostorách knihovny přespalo celkem 16 dětí. 
Knihovna se účastnila celostátního projektu Kniha pro prvňáčka a zapojila se do několika soutěží  
(např.  Kamarádka knihovna nebo celoroční soutěž s názvem Z Moravy až na konec světa  aneb 
Poznáváme Evropskou unii). 
Výstavy
V průběhu  roku  2012  se  v  knihovně  uskutečnilo  celkem  9  výstav  (např.  dobových  fotografií  
horákovských ochotníků, šitých šperků z korálků,  patchworku či  dřevěných hraček a vánočních  
ozdob).

Využití víceúčelového sálu
I v roce 2012 pokračovala ve víceúčelovém sále řada aktivit, o nichž jsem se zmiňovala již v zápise  
za rok 2011 (např. tzv. malé mše nebo cvičení maminek s malými dětmi). Podobně jako 
v předcházejícím roce se stal víceúčelový sál dějištěm karnevalu pro nejmenší a dětského bazárku.  
Opět se zde konalo dvakrát vítání občánků a také příprava na první přijímání. Během roku 2012 se  
ve víceúčelovém sále konala celá řada školení a seminářů (např. 3 přednášky věnované důchodové  



reformě, 2 semináře s názvem Rodina i práce). 
Z mimořádných akcí můžeme zmínit Tříkrálový koncert, koncert v rámci tzv. Ruského jara 
a slavnostní předání repasovaného hasičského vozu (o všech zmiňovaných akcích dále v zápisu).  
Akce konané ve víceúčelovém sále v roce 2012 byly symbolicky završeny ochutnávkou vín. 
I sál je možné si pronajmout k soukromým účelům, což se v roce 2012 stalo celkem v 7 případech.  

Vytíženost Kulturního domu v Horákově
Kulturní dům se i v roce 2012 stal dějištěm hned několika plesů, např. 19. obecního plesu, jež se  
vyznačoval nejen bohatým programem, ale také bohatou tombolou. Nechyběl ples hasičský a také  
školní.  Kromě toho  se  zde  v  únoru  konal  již  5.  ples  restaurace  U Zajíčků.  Do přehledu  bálů  
můžeme zahrnout i dětský karneval.
Počátkem února ožil kulturní dům přípravou divadelního představení studentů JAMU (o něm viz  
dále). 
Koncem května patřily prostory “kulturáku” májovým hodům a v době prázdnin se zde vystřídalo  
celkem 5 turnusů tzv. příměstských táborů, což obnášelo cca 150 dětí. 
Začátek školního roku je v naší obci již řadu let spojen s termínem obecních hodů a ani v roce 2012  
tomu nebylo jinak. Samotným hodům ovšem předchází několikatýdenní nácvik v sále.
Podzimní měsíce zpestřilo zdejším občanům hudebně divadelní pásmo věnované životu a dílu Karla  
Hašlera (viz dále). 
Konec roku ještě přinesl Mikulášskou besídku mateřské školky a adventní koncert se zpěváky 
a herci Městského divadla v Brně.
Předsálí kulturního domu sloužilo opět v době konání krajských voleb jako volební místnost pro  
občany Horákova. 
Kromě obecních akcí je možné si prostory KD Horákov pronajmout k soukromým oslavám, což se 
v roce 2012 stalo celkem 4x.

Další kulturní a společenské akce

Představení Hamleta ve vsi Velké Ludřice
Shodou okolností se dne 10. února 2012 odehrálo v sále Kulturního domu v Horákově představení  
studentů 3. ročníku ateliéru Divadlo a výchova Janáčkovy akademie múzických umění.
Tím, kdo přišel s nápadem uskutečnit studentské představení právě v Horákově, byl pan Pierre  
Nadaud, toho času občan Horákova a zároveň vyučující ateliéru klaunů na JAMU. Ve chvíli, kdy  
vedoucí 3. ročníku a současně režisér pan Matěj T. Růžička nemohl najít prostory, kde by jeho  
studenti mohli sehrát svoje ročníkové představení, jim vedení obce Mokrá-Horákov vyšlo vstříc. A  
tak se sál i předsálí našeho kulturáku staly po dobu jednoho únorového pracovního týdne útočištěm  
pro budoucí umělce, kteří se pak v pátek mohli předvést v celé parádě nejen před zdejším publikem,  
ale také před vzácnými hosty z Brna (např. děkan Divadelní fakulty JAMU pan Zbyněk Srba) 
i odjinud. Místní publikum se rekrutovalo především z řad seniorů, takže hru odehrávající se na  
srbské vesnici těsně po 2. světové válce přijímali zpočátku rozpačitě,  ale konec dobrý, všechno  
dobré. 
V  souvislosti  s  tímto  představením  byla  z  iniciativy  vedení  obce  v  předsálí  instalována  malá  
výstavka fotografií a materiálů, které všem příchozím přiblížily slavnou éru ochotnického divadla 
v Horákově.
Pro zájemce, jež neměli možnost si  výstavku v předsálí prohlédnout, byly panely s fotografiemi  
převezeny  do  obecní  knihovny  v  Mokré,  kde  zůstaly  do  počátku  března.  Tato  improvizovaná  
výstavka se poté stala základem stálého panelu, který byl vytvořen a umístěn opět v prostorách  
předsálí kulturního domu.

Ruské jaro na Moravě
O vazbách Mokré-Horákova na ruskou kulturu a prostředí jsem se v zápisech do kroniky zmiňovala  
již několikrát, naposledy v roce 2010, kdy se u nás konal tzv. Den Ruska. Zmiňovala jsem i jméno  
paní  Ljubov  Vondrouškové,  která  je  předsedkyní  Ruského  kulturného  osvětového  sdružení  na  
Moravě. 
Dne  20.  dubna  2012  se  v  rámci  4.  ročníku  mezinárodního  festivalu  Ruské  jaro  na  Moravě  
uskutečnil koncert s názvem Ruský hudební salon na Moravě v prostorách víceúčelového sálu 
v Mokré. Hlavními aktéry koncertu byla mezzosopranistka Táňa Janošová a pianista, varhaník,  
cembalista a aranžér Martin Jakubíček. Na programu byly nejen ruské romance, ale také operní  
arie, francouzský šanson, španělský jazz i anglický muzikál. Hudební čísla výborně hlasově 
i jazykově vybavené Táni Janošové střídaly básně ve vlastní originální interpretaci paní Ljubov  
Vondrouškové. Prostory sálu byly navíc vyzdobeny krajkami akademické malířky Stanislavy Losové.  
Je jen škoda, že akce neměla větší propagaci a že se jí zúčastnilo jen malé množství občanů Mokré-
Horákova. 



Májové hody
Po  dvou  letech  se  ženy  a  dívky  z  Mokré-Horákova  rozhodly  pro  obnovení  přerušené  tradice  
májových hodů, a tak se 26. května 2012 mohl vydat po vesnici přůvod krojovaných žen a dívek  
doprovázený  policajty  a  sklepníky.  K  dobré  náladě  hráli  Vacenovjáci  a  průvod  byl  zakončen  
besedou před kaplí sv. Gotharda v Horákově. Večerní zábava pak vypukla v Kulturním domě taktéž  
v Horákově.

Konec školního roku aneb Vítáme prázdniny
V sobotu 30. června se na hřišti pod Horákovem odehrálo v pořadí již druhé Ukončení školního  
roku. Po zkušenostech z roku 2011 se organizátoři rozhodli podobnou akci zopakovat. 
Vedení obce ve spolupráci se sborem dobrovolných hasičů připravili zábavné odpoledne, v jehož  
průběhu mohli příchozí vidět ukázky policejní, hasičské a vojenské techniky či seskok parašutistů.  
Součástí odpoledne byla i možnost zažít vystoupání v horkovzdušném balónu. Nechyběly ani další  
atrakce  typu  nafukovací  hrad,  jízda  na  koni,  střelba  z  luku,  malování  na  obličej,  řemeslný  
jarmark...

Uctění památky mistra Jana Husa
Akce, která se koná pod záštitou OÚ a Sboru dobrovolných hasičů, probíhá pravidelně v předvečer  
výročí upálení Jana Husa. Po slavnostním zapálení vatry následuje příjemný podvečer u ohně a při  
poslechu country písniček.

Cirkusové představení 
Po čase se  zase v Mokré-Horákovu objevilo cirkusové šapitó a s  ním nepostradatelná cvičená  
zvířata,  westernová  show  či  tančící  talíře.  Cirkus  s  názvem  Carneval  rozvil  svůj  stan  poblíž  
Základní školy v Mokré ve třetím srpnovém týdnu. 

Obecní hody
Obecní hody roku 2012 připadly na sobotu 1. září. Počasí se příliš nevyvedlo, ale to nijak nevadilo  
8  krojovaným  párům  a  dvěma  sklepníkům,  kteří  se  po  celou  dobu  pečlivě  starali  o  žíznivé  
obecenstvo. K tanci a poslechu hrála kapela Ištvánci ze Šardic a po úvodním ceremoniálu předání  
stárkovského práva a tanci s panem starostou se průvod mohl vydat od restaurace U Zbojníka na  
cestu celou obcí. Večerní zábava v Kulturním domě v Horákově se vydařila.

Vítání občánků
Při podzimním vítání občánků bylo do života v obci slavnostně uvedeno celkem 13 dětí, z toho 
4 chlapci a 9 děvčat.

Svatby
V průběhu roku 2012 se na katastru obce nekonala žádná svatba.

Hašlerky aneb Ta naše písnička česká
K podzimu patří  mnohdy i  nachlazení,  a tak možná trochu příslovečně se do Mokré-Horákova  
vydaly Hašlerky. Jedná se vlastně o pásmo písniček a povídání o životě jednoho z nejznámějších  
českých písničkářů, tedy o životě Karla Hašlera. Osud tohoto umělce nebyl právě snadný a o to  
možná inspirativnější. Postavu samotného Hašlera ztvárnil brněnský herec Radim Sasínek a roli  
jeho životní partnerky Zdeňky Frimlové pak Věra Zástěrová. O hudební doprovod se postaral Igor  
Rusinko.  Publikum představení  přijalo  velmi  vřele,  takže  společně  zazpívaná  Ta naše  písnička  
česká byla jen logickým završením večera.

Ochutnávka vín
V pátek 23. listopadu 2012 se z iniciativy vedení obce Mokrá-Horákov a Vinotéky za kapličkou  
v prostorách víceúčelového sálu v Mokré konala řízená degustace vín.

Adventní koncert
V  sobotu  14.  prosince  2012  se  sál  Kulturního  domu  v  Horákově  rozezněl  školenými  hlasy  
profesionálních zpěváků i neškolenými hlásky dětí ze Základní školy Mokrá, neboť se zde konal  
adventní koncert. Hlavními aktéry tohoto koncertu byli tři herci brněnských divadel: pan Zdeněk  
Junák,  paní  Jana  Musilová,  známá  zejména  díky  své  roli  Edith  Piaf,  a  paní  Magda  Vítková,  
zpěvačka Městského divadla Brno a mimo jiné občanka Horákova. Zpěváky doprovázel orchestr  
pana Školaře. Všichni společně představili zdejšímu publiku jak muzikálové melodie, tak třeba 
i šansony. V rámci koncertu se uplatnil i trochu improvizovaný dětský sbor složený z místních dětí 
a na závěr došlo i na Tichou noc. Všem přítomným se koncert moc líbil, takže snad zas budou mít  
opět příležitost zavítat na podobný koncert do horákovského sálu.



Rozsvícení vánočního stromu
Už v minulých volebních obdobích zavedlo vedení obce postupně několik míst, kde byly 
v  předvánočním  čase  ozdobeny  stromy.  V  roce  2012   šel  obecní  úřad  ještě  dál  a  na  první  
prosincovou  sobotu  připravil  slavnostní  rozsvícení  vánočního  stomu  na  prostranství  poblíž  
nákupního středika. Děti ze školky i ze školy zpívaly koledy, nakupovaly se adventní věnce, ozdoby,  
svíčky, pilo se svařené víno...

III. vánoční světélkování 
V pořadí již 3. vánoční světélkování se konalo 22. prosince 2012. Začínalo se nejprve u vánočního  
stromu na sídlišti, odtud se šlo ke kapli Proměnění Páně v Mokré a končilo se u kaple sv. Gotharda  
v Horákově. Opět nechyběly koledy, malé občerstvení i prodej výrobků z dětské keramické dílny.

Zpravodaj
V roce 2011 začal  vycházet  obecní Zpravodaj v  jiném časovém intervalu,  tedy jako čtvrtletník.  
Počátkem roku 2012 došlo ve vydávání Zpravodaje k další zásadní změně, a tou je změna formátu  
na A4. Vedení obce zdůvodnilo tuto změnu tím, že ve větším formátu vyzní uveřejňované fotografie  
lépe.  Zpravodaj tak vstoupil do 22. ročníku své existence a jeho redakci  tvořili:  PhDr. Zdeňka  
Kárná,  bývalá  televizní  hlasatelka,  dnes  mediální  poradkyně,  starosta  Aleš  Ryšánek  a  Martin  
Vágner, správce webových stránek obce. Za rok 2012 byla vydána pouze 3 čísla. Zpravodaj po  
letech netiskla firma Olprint ze Šlapanic, ale první dvě čísla brněnská firma CCB a třetí pak Protis.  

Regionální vysílání – Rádio R 89,2 FM
Rádio R oslavilo v roce 2012 již své čtvrté narozeniny a svým posluchačům se snažilo nabídnou 
i nějaké novinky. Kromě pravidelných informací z mikroregionu mohli posluchači zaznamenat 
i každý den v 16.00 rozhovor se zajímavou osobností Jihomoravského kraje. Navíc každých 14 dní  
se v programové skladbě objevila rubrika koupě a prodeje.

Mokrá-Horákov v regionálním tisku
Co se týká zmínek o Mokré-Horákově v regionálním tisku za rok 2012, daly se spočítat na prstech  
jedné ruky. Hned začátkem kalendářního roku se v Deníku objevil rozsáhlý celostránkový článek  
věnovaný jeskyni Pekárna, která zde byla představena jako zajímavý turistický cíl. 
Teprve  v  září  jsem  v  regionálním  Deníku  zachytila  další  zprávu,  tentokrát  se  týkala  
Českomoravského cementu a jeho zisků. V závěru roku (dokonce ve stejný den) otiskl Deník hned  
dvě zprávy od nás,  bohužel  obě negativní.  První  se  týkal  krádeže akumulátorů,  které  napájely  
přenosné semafory, jež usměrňovaly dopravu v opravovaném úseku poblíž mostu nad dálnicí. Ta  
druhá zpráva opět patřila do kategorie “z černé kroniky” a přinášela informaci o krádeži kamionu  
značky Mercedes, který byl naložený čtyřmi tunami měděných prutů v celkové hodnotě pět milionů  
korun a byl zaparkován v areálu družstva Agropod v Horákově. (Všechny zprávy viz přílohy.)
Zprávou jiného typu byla ta, kterou otiskl Blesk 20. 7. 2012. V poměrně rozsáhlém článku byly  
představeny gymnastky, které v roce 1948 reprezentovaly naši republiku na olympiádě v Londýně.  
Mezi  představenými  gymnastkami  se  objevila  i  paní  Miloslava  Misáková,  která  se  dle  údajů  
narodila 25. 2. 1925 v Horákově!! Paní Misáková dosud žije, bohužel její mladší sestra, která se  
taktéž účastnila olypijských her v Londýně, zemřela ještě v průběhu her ve věku 23 let. 

Televizní reportáže, videa
Na webových stránkách obce lze dohledat za rok 2012 šest videoreportáží z nejrůznějších akcí,  
které v obci proběhly (např. vítání občánků, rozloučení s předškoláky, uctění památky mistra Jana  
Husa). Můžeme zde najít i reportáž o zamýšlené výstavbě chráněného bydlení pro lidi s poruchou  
autistického spektra, které odvysílala Česká televize. Nechybí ani reportáž z vernisáže výtvarných  
prací s názvem Život v lomu či z divadelního představení studentů JAMU.
Kromě videoreportáží mohou zájemci najít i záznamy rozhovorů, které byly odvysílány v Rádiu R.
Z nich můžeme uvést např. rozhovor s režisérem zmiňovaného studentského představení, rozhovory  
se starostou obce k Májovým a Obecním hodům nebo s ředitelkou Těžební unie k výstavě EXPO  
2012. Závěrem roku Rádio R ještě odvysílalo rozhovory k hudebně divadelnímu pásmu o Karlu  
Hašlerovi, pozvánku na Adventní koncert a interwiev s manažerem Komety Pavlem Zubíčkem. 

Webové stránky obce
Co se týká webových stránek obce,  nejsem v dané oblasti  odborník,  ale jako běžný uživatel  je  
hodnotím pozivtivně,  jsou aktuální,  přehledné a obsahují  obsáhlou fotogalerii.  Za stránky obce  
odpovídá pan Martin Wagner, který se zároveň podílí na vzniku obecního Zpravodaje. K podobě  
stránek nemalou měrou také přispívá pan Krpenský, který bohatě zásobuje právě fotogalerii. 



Sport
Pozn. od podzimu 2012 došlo ke snížení ceny pronájmu tělocvičny z 380 Kč/h na 270 Kč/h v zimním  
období  a při letním režimu z 215 Kč/h na 160 Kč/h. Ke snížení ceny pronájmu mohlo dojít i proto,  
že obec změnila dodavatele plynu.

Partnerská obec Komety Brno
I v roce 2012 pokračovala Mokrá-Horákov v projektu Partnerská obec Komety Brno. Např. v rámci  
tohoto partnerství se žáci zdejší ZŠ mohli podívat do šatny hráčů. 

FC CVM Mokrá-Horákov
Od října 2011 vedl FC výbor ve složení:
předseda oddílu Jaromír Audy
místopředseda Ivo Brzobohatý
sekretář Pavel Matula
Pokladník Lýdie Patáková
Členové Pavel Balga, Petr Křešťák, Miroslav Lazarčík, Miroslav Mikulášek
V sezóně 2011/12 přihlásil klub do soutěží přípravku, žáky a tým mužů.

Přípravka fungovala pod vedením Petra Křešťáka, Františka Mikuláška a Aleše Šulce a v okresním  
přeboru skončila v závěru sezóny ve středu tabulky. V květnu se hráči přípravky zúčastnili turnaje  
E.ON Cupu, na kterém obsadili pěkné 8. místo ze 12 účastníků. 
Žáci trénovali pod vedením trenéra Pavla Balgy a Luďka Hrubého. Tým žáků si opravdu zaslouží  
pochvalu, neboť zvítězil v okresním přeboru. Z osmnácti zápasů prohráli pouze jednou a jednou  
remizovali. Dva z našich žáků návíc obsadili první dvě místa v tabulce střelců.
Vzhledem k  tomu,  že  v  následující  sezóně bude část  hráčů z  týmu žáků přecházet  do  dorostu,  
rozhodlo  se  vedení  klubu  přihlásit  žáky  znovu  do  okresního  přeboru  a  nepostupovat  do  vyšší  
soutěže.
Dorost – v sezóně 2011/12 neměl klub dostatek hráčů dorostu, čtyři dorostenci proto hostovali 
v Podolí. V sezóně 2012/13 už by měl mít dorost posily z žáků, takže vedení klubu počítá s účastí 
v soutěži. Dorostenci by měli trénovat pod vedením Pavla Jakubce a Pavla Matuly.
Tým A –hrál  v  sezóně  2011/12 pod  vedením trenéra  Zdeňka  Peniaka ml.  Po  nepřesvědčivých  
výkonech  zejména  v  jarní  části  sezóny  se  týmu  nepodařilo  udržet  v  okresním  přeboru,  a  tak  
sestupuje do III. třídy. Do nové sezóny by měl tým vést pam Libor Svícenec. 

Žákovský  fotbalový turnaj O pohár obce Mokrá-Horákov
9. 6. 2012 pořádal klub turnaj pro týmy přípravek pod záštitou starosty obce Mokrá-Horákov.

Tělovýchovná jednota CEMO Mokrá-Horákov
Předseda – Karel Přerovský
Počet členů v jednotlivých oddílech k 31. 12. 2012
Celkem: 222 členů (nárůst oproti roku 2011 o 20 členů!)
ASPV  96
Tenisový oddíl  35
Stolní tenis  25
Volejbalový oddíl  15
Nohejbalový oddíl   7
Fitness 27
Cyklistika 17

Asociace sportu pro všechny
Náčelník mužských složek: Stanislav Kolář
Náčelnice ženských složek: Michaela Hladká
Základem činnosti ASPV jsou pravidelné hodiny v tělocvičně základní školy, u mladších složek také  
vycházky do přírody. 
Členění oddílu na jednotlivé kategorie:
Rodiče a děti 35 členů
Mladší žáci a žákyně 20
Aerobic – ženy a dorostenky 16 členek
Florbal ženy 14
Florbal muži a dorostenci 12 členů
Celkem 97 členů (ve srovnání s rokem 2010 je to pokles cca o 50 členů)

Nejlépe v současnosti funguje cvičení rodičů s dětmi a florbal žen. O fungování oddílu se stará 7  



cvičitelek a 3 cvičitelé. Členové se podíleli na zajištění organizace Dětského dne a akce A jdem 
A jedem (k těmto akcím viz dále). 

Dětský den
Na sobotu  2.  června 2012 připadla  oslava Dne dětí.  Oproti  předcházejícímu roku,  kdy  oslavě  
počasí moc nepřálo, tentokrát byla situace jiná a příjemné počasí podtrhlo výbornou atmosféru. 
Jako  obvykle  měli  organizátoři  připraveno  12  stanovišť  na  prostranství  před  Základní  školou  
Mokrá. Novinkou roku 2012 bylo malé dopravní hřiště, kde se děti mohly naučit některé základní  
dopravní  značky  i   postup v  určitých  dopravních  situacích.  Kromě lanové  dráhy,  malování  na  
obličej, boje na kládě a dalších atrakcí nechybělo ani tvoření zvířátek z bambulí či 450 balónků.
Po soutěžích následovala discotéka i ukázka hasičské techniky zdejšího sboru.
Organizátoři  jsou  už  tradičně  členové  Tělovýchovné jednoty  a  místní  hasiči.  Zhruba 3  desítky  
organizátorů dokázaly přitáhnout celkem 221 dětí, za což si zaslouží velké poděkování.

Karneval pro nejmenší
Členové ASPV se neomezují jen na organizaci Dětského dne, ale připravují i další akce, mezi něž  
patří i karnevalová odpoledne. To první v roce 2012 se konalo už v únoru ve víceúčelovém sále  
mediatéky

Oddíl stolního tenisu
Předseda oddílu – Mgr. Martin Vojtěch
Začátek kalendářního roku znamená obvykle dohrávání jarní části soutěží. To se týkalo v roce 2012  
čtyř družstev mužů.
Áčko (Radek Paták, Martin Vojtěch, Zdeněk Kvapil a Miloš Mrázek, popř. Tomáš Vojtěch či Robert  
Levardi) hrálo již čtvrtou sezónu krajskou soutěž a skončilo na výborném třetím místě. 
Béčko a céčko  -  béčko obsadilo pátou příčku a céčko osmou příčku v OP1. 
Déčko získalo 8. příčku v OP4. 
V mládežnické kategorii oddíl evidoval 3 dorostence a 11 žáků, z nichž většina byli začátečníci. 
Do sezóny 2012/13 vedení oddílu opět přihlásilo 4 družstva – áčko do krajské soutěže, béčko do  
OP1, céčko do OP2 a déčko do OP4. 
V kategorii jednotlivců se nejvýrazněji prosadil mezi mladšími žáky Ondřej Meluzín, který skončil  
2., a společnš s Matějem Sehnalem pak ve čtyřhře byli třetí!!

2. ročník Memoriálu Karla Bičana
Koncem března členové oddílu uspořádali 2. ročník memoriálu Karla Bičana, kterého se zúčastnilo  
18 hráčů ze 4 oddílů, ovšem ve všech kategoriích zvítězili domácí. 

Turnaj pro neregistrované hráče a oddílový přebor
Již tradičně v období před Vánocemi pořádá oddíl jednak turnaj pro neregistrované hráče a jednak  
oddílový přebor. Tyto dvě akce obvykle mívají stejné vítěze a nejinak tromu bylo i v roce 2012. V  
turnaji neregistrovaných hráčů zvítězila již poněkolikáté paní Věra Meluzínová z Mokré a prvenství  
v oddílovém přeboru si odnesl  Radek Paták.

Volejbalový oddíl
Výbor volejbalového oddílu pracoval ve složení P. Mikulášek, P. Barták a L.Voronin. 
Vojebalisté se scházeli  od ledna do března a od října až do prosince  v tělocvičně ZŠ Mokrá a od 
dubna do září na  venkovním antukovém hřišti v Horákově. 
Jarní sezónu zahájili  opravou  povrchu venkovního hřiště. V roce 2012  se oddíl dohodnul s FC 
a vyřešil pravidelné  platby za vodu.Vedení oddílu usilovalo také o nábor nových hráčů.
V únoru  se  zdejší  volejbalisté  zúčastnili  turnaje  v Morkovicích,  kde  smíšené  družstvo  dosáhlo  
nejlepšího  umístění  a  obsadilo  2.  místo.  V dubnu  na  turnaji  v Brně-Novém Lískovci  dokonce  
nenašli  přemožitele  a  poprvé  vyhráli.  V  červnu  se  konal   21.  ročník  memoriálu   Miroslava  
Svobody, který se uskutečnil  v Lulči. Tam  smíšené družstvo obsadilo 4. místo a B družstvo po  
těžkém boji skončilo na sedmém. Na turnaji ve Velaticích  vybojovali druhé místo. V červnu skončil  
oddíl na třetím místě v Okresním přeboru  a  v září se uskutečnil nultý ročník turnaje Mokrá Open.  
Tato akce přinesla našim vítězství.

Fitness oddíl
Předseda – Oldřich Drápal
V roce 2012 využívalo fitcentrum 28 členů oddílu, což obnášelo v součtu cca 7,5 tis. odcvičených  
hodin. Kromě členů oddílu navštěvovaly posilovnu především ženy z ASPV TJ Mokrá-Horákov.



Ocelový muž Mokrá-Horákov
15.6.2012 uspořádal oddíl fitness TJ Mokrá-Horákov 2. ročník sportovní akce „Ocelový muž Mokrá-
Horákov“ v 5 disciplínách  silově-vytrvalostního charakteru. 
Členové oddílu se opět podíleli na organizaci Dne dětí, kterou navštívilo 221 dětí.

Nohejbalový oddíl
Oddíl nohejbalu měl v roce 2012 pouze 7 platících členů. Z toho důvodu nehráli členové oddílu  
žádnou dlouhodobou soutěž, ale účastnili se jednotlivých víkendových turnajů. Asi největší úspěch  
oddíl zaznamenal na víkendovém turnaji pod Templštýnem, kde se našim podařilo postoupit mezi  
16 nejlepších družstev z 63 zúčastněných. 
V zimních měsících členové trénují v tělocvičně Základní školy Mokrá, ve zbytku roku na hřišti pod  
Horákovem.

18. ročník nohejbalového turnaje O pohár starosty obce Mokrá-Horákov
18. ročník nohejbalového turnaje O pohár starosty obce Mokrá-Horákov se konal 4. 8. 2012. 

Oddíl cyklistiky
V zápise za rok 2011 jsem zaznamenala vznik nového oddílu TJ, a to oddílu cyklistiky. K deseti  
zakládajícím členům přibyli další, takže za rok 2012 evidoval oddíl celkem 17 členů. Ti se kromě  
cyklistiky věnují také běhu na lyžích. Z akcí oddílu mužeme uvést:

Novoroční jízda na kolech Moravským krasem
Již 14. ročník Novoroční jízdy Moravským krasem absolvovalo celkem 13 cyklistů a 2 cyklistky.  
Připíjelo se mlékem a dojíždělo v dešti, ale ve zdraví.

Zahraniční úspěch
Na závodech v německém Oberammergau si na 23km běžkařské trati dojela ve své kategorii do 15  
let na krásné 3. pozici naše lyžařka Anička Hovořáková.

Jizerská padesátka
V roce 2012 se jel celkově již 45. ročník tohoto oblíbeného lyžařského závodu. Podle pamětníků byl  
45. ročník snad nejtěžší v historii, neboť čerstvý sníh udělal své. Naše obec měla zastoupení jak v  
klasické padesátce, tak i kratší 25. Všech 5 reprezentantů Mokré-Horákova dojelo zdárně do cíle.

Marcialonga
Čtyři stateční z Mokré-Horákova (Radim Kolář, Lukáš Bavlnka, Pavel Čalkovský a Jiří Paták) se  
rozhodli hájit barvy naší obce i v zahraníčí, a to na 70km trati v Itálii v oblasti Valle di Fiemme.  
Stoupli si na start společně s dalšími téměř 7 tisíci běžkaři z celého světa. To, že všichni protli  
pomyslnou cílovou pásku, si zaslouží slova obdivu.

Šumavský skimaraton
Na 43km trať Šumavského skimaratonu se za naši obec vydalo celkem 8 běžkařů a jeden junior  
zkusil trať 20 km. Opět to nikdo z nich nevzdal!

Členové oddílu se opět účastnili nejrůznějších cyklomaratonů (Král Šumavy, Znojemská 50 ČSOB,  
GT Zaskar v Jedovnicích,  BUKOLA...),   na nichž často obsazovali  přední místa v rámci svých  
kategorií. Za nejúspěšnější cyklistickou rodinu Mokré-Horákova můžeme považovat Hovořákovy.  
Ti např. na závodě v Šatově obsadili jako rodina 3. místo. 
Kromě účasti na nejrůznějších závodech si cyklisté z Mokré dopřáli i čtyřdenní soustředění v 
Krkonoších, výjezd do italských Alp a do Beskyd.

Velká kunratická
Účast na Velké kunratické má v Mokré-Horákově poměrně dlouhou tradici, neboť se jí běžci od nás  
účastní zhruba 3 desítky let. Ve Zlaté knize Velké kunratické (pro zápis je třeba absolvovat závod  
nejméně 5x) je zapsáno již 22 můžů a jedna žena z Mokré-Horákova. 

37. ročník dálkového pochodu A jdem a 15. ročník cyklotrasy A jedem
Na průběhu letošního ročníku pochodu i závodu cyklistů se podepsala nepřízeň počasí. Celkem se  
akce účastnilo 185 chodců a 45 cyklistů. Jak pěší, tak cyklisté vybírali nejkratší trasy. Generálním  
sponzorem celé akce byl opět Českomoravský cement a výtěžek celé akce putoval jako vždy do  
Fakultní  dětské  nemocnice  v  Brně.  O  zdárný  průběh  akce  se  postarali  členové  Tělovýchovné  
jednoty.



Cyklistický závod Modrá míle
6. ročník cyklistického vytrvalostního závodu se konal 30. 6. 2012.

Klub vojáků v záloze Mokrá
Doposud se v zápisech do kroniky zmínka o Klubu vojáků v záloze neobjevila, takže nyní je třeba  
tento nedostatek napravit. Hned v roce 1990 došlo k transformaci bývalého Svazu pro spolupráci s  
armádou v jinou organizaci a tato změna se samozřejmě dotkla i Mokré. Roku 1994 se zde vytvořil  
Klub vojáků v záloze, který je součástí Svazu vojáků v záloze České republiky.
Hlavní náplní činnosti klubu  je sportovní střelba, pro kterou zajišťuje trénink, organizuje střelecké  
soutěže a zajišťuje  reprezentaci  klubu na soutěžích,  od klubových  až po mistrovství  republiky.  
Členové klubu jsou úspěšní nejen jako účastníci soutěží, ale také jako jejich organizátoři.
Například družstvo ve složení  Kohoutek, Neumann, Otrusiník se stalo mistry republiky ve víceboji  
a první dva jmenovaní obsadili 1. a 2. místo v jednotlivcích. Jako organizátoři se kromě jiného  
mohli členové KVZ Mokrá předvést na Mistrovství České republiky ve střeleckém souboji dvojic  
2012. 

Cestovní ruch, rekreace, propagace obce

Rekonstrukce Kaprálova mlýna
Kaprálův  mlýn  sice  nestojí  přímo  na  katastru  Mokré-Horákova,  ale  nachází  se  v  jeho  těsné  
blízkosti. Navíc je jedním z turistických cílů v údolí Říčky, které částečně na našem katastru leží.
Kaprálův mlýn má bohatou historii a během roku 2012 začal psát i novou kapitolu své nejnovější  
historie.
Existence mlýna je doložena už od počátku 18. století, ale jména jeho majitelů jsou známa až od  
sklonku 18. st.
V roce 1939 koupila Horní mlýn paní Zdena Kaprálová, jejíž manžel Aleš byl ředitelem továrny  
Biochema (pozdější Fruta) v Modřicích. Chtěli zde najít klidné místo před útrapami nadcházející  
druhé  světové  války.  Kaprálovi  mlýn  od  základu  rekonstruovali,  aby  vyhovoval  veškerým 
požadavkům na moderní bydlení tehdejší doby. V dubnu 1945 se údolím Říčky přehnala fronta.  
Rudá  armáda se   usadila  přímo v  areálu  mlýna,  kde  se  na několik  dní  zastavila  fronta.  Díky  
špatnému stavu armády zde padlo přes dvě stě vojáků a v přilehlém sadu je pochováno asi šedesát  
koní. Po skončení války v předtuše dalšího politického vývoje odešli Kaprálovi na sklonku roku  
1946 za prací do Indie. Po roce 1948 již pro ně nebylo možné se vrátit.
V roce 1949 byl mlýn vyvlastněn a poté sloužil jako středisko pro rekreaci podniků Kovolit Modřice  
a  Klenoty  Brno  až  do  roku  1984.  V  tomto  roce  byl  kvůli  havarijnímu  stavu  úplně  uzavřen,  
vyrabován a ponechán svému osudu. V roce 1993 byl mlýn a přilehlé pozemky  v katastrofálním  
stavu navrácen paní Kaprálové, která ho pronajala na dobu 99 let Junáku – svazu skautů a skautek  
ČR. Dle dohody o pronájmu se z mlýna stalo místo s celoročním provozem, přístupné skautům 
i jiným dětským organizacím z celého světa. 
Na jaře roku 2007 dcery zemřelé Zdeny Kaprálové darovaly mlýn skautům. Získáním areálu do  
vlastnictví byla odstraněna poslední překážka pro zásadní obnovu areálu. Junák začal připravovat  
studii rekonstrukce a rozvoje základny. Téměř ideální predispozice areálu vedly spolu s inspirací  
skautskými středisky SCENES a partnerstvím Lipky k rozhodnutí  vybudovat  jedinečné středisko  
ekologické výchovy. Projekt rekonstrukce Kaprálova mlýna zachovává dispozice, vzhled a genius  
loci,  a  to  včetně  „prvorepublikových  prvků“,  které  do  budovy  citlivě  vnesli  Kaprálovi.  
Rekonstrukce  se  navíc  vyznačuje  ekologickou  šetrností  provozu,  využitím přírodních  materiálů,  
obnovitelných  zdrojů  energie  (solární  panely,  biomasa)  a  nejlepších  dostupných  technologií  
(tepelné čerpadlo se zemním výměníkem).

Slavnostní otevření rekonstruovaného Kaprálova mlýna
Datum slavnostního otevření Kaprálova mlýna bylo stanoveno na 1. září roku 2012. Po 15měsíční  
rekonstrukci  se mohl mlýn předvést  v celé kráse.  Dopoledne proběhla oficiální část,  kdy čestní  
hosté  symbolicky  přesekli  pásku  a  vzápětí  si  prohlédli  celý  komplex.  Odpolední  program  pro  
veřejnost  začal  požehnáním  stavby  a  pak  už  si   zájemci  v  komentovaných  prohlídkách  mohli  
prohlédnout všechny prostory mlýna včetně technického zázemí. Organizátoři odhadují, že 1. září  
prošlo mlýnem cca 800 osob!!

Reedice knihy Zítra bude líp
Navíc Junák Brno připravil při té příležitosti reedici knihy paní Zdeny Kaprálové s názvem Zítra  
bude líp.
Z mlýna se stalo moderní středisko ekologické výchovy, které nabízí školám pobytové programy.  
Mlýn má v současnosti kapacitu 50 lůžek, kuchyni, jídelnu a prostory pro výuku. 
Rekonstrukce objektu probíhala za podpory Evropského fondu pro regionální rozvoj, státního fondu  



životního prostředí,  Jihomoravského kraje,  statutárního města  Brna,  firemních dárců a  veřejné  
sbírky. 

Zpřístupnění Ochozské jeskyně
V souvislosti s otevřením Kaprálova mlýna připravili organizátoři i zpřístupnění Ochozké jeskyně,  
která bývá přístupná cca pouze 2x do roka. Možnost prohlédnout si tyto jeskynní prostory využila  
řada lidí. Obvykle bývá v Ochozské jeskyni vlhko a protéká tudy potok, velké sucho však způsobilo,  
že 1. září 2012 se dala celá jeskyně přejít suchou nohou. 

5. Kap. Školství a zdravotnictví

Mateřská škola Mokrá-Horákov
Ředitelka – Jana Meserlová
V  programu  Mateřské  školy  Mokrá  nemohla  chybět  ani  v  roce  2012  divadelní  představení,  
velikonoční dílny, hledání čarodějnice, karneval, kouzelník, gymnastické závody či Den otevřených  
dveří.  Nově navštívili  školku také  sokolník,  který předvedl  dětem jak  dravce,  tak práci  s  nimi.  
Rodiče pomohli při úklidu školní zahrady a aktivně se účastnili i sportovního odpoledne.
Na konci školního roku 2011/12 odcházelo do základní školy celkem 31 dětí, ovšem k zápisu na  
školní rok 2012/13 se dostavolo o deset dětí více, tedy 41 dětí. Při přijetí vedení školky samozřejmě  
preferovalo děti z Mokré-Horákova, popř. děti v posledním roce před nástupem základní školní  
docházky.
Během letních prázdnin proběhla výměna oken v posledních dvou třídách, oprava podlah 
a osvětlení  v Mokré a výměna vstupních dveří  a posledních dvou dřevěných oken v Horákově.  
Nechyběla ani nová výmalba a nové herní prvky na zahradě. V roce 2012 se o prázdninách poprvé  
školky z Tvarožné, Mokré a Hostěnic domluvily na vzájemné kooperaci, což někteří rodiče přivítali.  
Bohužel v létě místní vandalové poničili trampolínu na zahradě školky. 
Na podzim nastoupilo do 6 tříd Mateřské školy Mokrá-Horákov celkem 130 dětí. Pokud bychom se  
podívali do záznamů např. z roku 2002, pak zjistíme, že nyní má školka zhruba o 4 desítky dětí víc  
než před 10 lety!!
Podzimní měsíce se nesly ve znamení draků a drakiády. Než přišly Vánoce, stihly děti z mateřinky  
nějaké to divadlo a taky své vánoční vystoupení v Kulturním domě v Horákově. I v novém školním  
roce nabízí školka řadu kroužků, např. základy baletu, pískání na flétnu, výuku angličtiny, kroužek  
aerobicu a pohybové hry. Školné zůstává 400 Kč a cena obědů je 35 Kč. Provoz školky je od 6.30  
do 16.30. 

Základní škola Mokrá
Ředitel – RNDr. Josef Palík
Ve školním roce 2011/12 navštěvovalo ZŠ Mokrá celkem 273 žáků ve 12 třídách. Zhruba po deseti  
letech, kdy počty žáků a tříd klesaly, školní rok 2011/12 přinesl vzestup počtu žáků o deset a počet  
tříd zůstal zachován. Tento jev je pravděpodobně způsoben hned několika faktory. Jednak se do škol  
začínají  dostávat  silnější  ročníky (děti  Husákových dětí),  jednak se  zde možná odráží  výstavba  
rodinných domů v Mokré-Horákově, popř. v okolních obcích, kam se převážně stěhují mladé rodiny  
s dětmi.
Pro školní rok 2012/13 bylo zapsáno do 1. třídy celkem 50 dětí, to znamená, že se budou otevírat 
2 první třídy.
Celkem vyučování  zajišťovalo 12 učitelek, 6 učitelů, 2 pedagogičtí asistenti, 3 vychovatelky školní  
družiny a 4 externí pracovníci zajišťující výuku náboženství. 

Průběh vzdělávání
Nově byla v ZŠ Mokrá zavedena ve školním roce 2011/12 výuka angličtiny již od 1. třídy (pouze  
jedna  hodina  týdně).  Učitelé  věnovali  pozornost  zejména  rozvoji  čtenářské  a  informační  
gramotnosti  žáků.  V  rámci  celorepublikového  testování  se  výrazně  zlepšila  právě  informační  
gramotnost zejména ve 2. pololetí daného školního roku. 
Výsledky dotazníkového šetření ukazují na velmi dobré klima ve škole. 

Další údaje o škole 
V evidenci výchovné poradkyně bylo na konci školního roku 76 žáků (28 % žáků školy), z toho 
7 žáků bylo integrovaných.  
Žákovská rada
Také ve školním roce 2011/12 fungovala ve škole žákovská rada, která zorganizovala i 2 celoškolní  
sběry starého papíru. Výtěžek z této akce pak posloužil k vydání školního časopisu.



Ocenění žáků
Pro žáky, kteří reprezentovali ZŠ Mokrá na nejrůznějších soutěžích, zorganizovala škola výlet do  
Moravského krasu. Náklady z větší části hradil zřizovatel, tedy obec Mokrá-Horákov. 
Zájmové kroužky
Škola nabízela ve školním  roce 2011/12 celkem 11 kroužků (např. 4 florbalové, 2 dyslektické...),  
které navštěvovalo 148 žáků. 
Ze strany České školní inspekce bylo ZŠ Mokrá vystaveno velmi dobré hodnocení.
Akce školy
Opět se v programu školy objevily adaptační víkendy, školy v přírodě, lyžařské kurzy... Samozřejmě  
nechyběly  ani  exkurze,  besedy,  výukové  programy,  výchovné  koncerty  a  divadelní  představení  
(celkem přes šest desítek akcí!!).
Kromě toho učitelé ZŠ Mokrá zorganizovali další tucet akcí a soutěží sportovního či vzdělávacího  
charakteru (např. 14. ročník Mokerského běhu, kterého se zúčastnilo 1040 závodníků, Mokerskou  
laťku, básnickou a pěveckou soutěž, Vánoční florbalový turnaj...).

Účast žáků v olympiádách a soutěžích
Situace v soutěžích byla obdobná jako v předcházejících letech. Ve sportovních soutěžích se žákům  
z Mokré vedlo podstatně lépe než v těch vědomostních. Tentokrát ale zabodoval Tristan Defer 
z  šestého  ročníku,  který  vybojoval  v  zeměměpisné  olympiádě  v  rámci  okresu  2.  místo.  Ve  
sportovních kláních se dařilo zejména mladším a starším žákům v Poháru rozhlasu, na Želešické  
růži, přespolním běhu v Hodoníně a na Orion Cupu ve florbalu. 

Bohužel škola není zapojena do žádných mezinárodních programů, což je škoda.

Spolupráce školy s rodiči a dalšími subjekty
Spolupráce s rodiči probíhala především prostřednictvím třídních schůzek a hovorových hodin.
V  lednu  ZŠ  Mokrá  opět  připravila  tradiční  Den  otevřených  dveří  a   výchovná  poradkyně  
zorganizovala pro žáky a jejich rodiče Akademii k volbě povolání a Školní miniveletrh, kterého se  
zúčastnili zástupci 15 středních škol.
Dne 25. února se uskutečnil v Kulturním domě v Horákově  20. školní ples.
Pro rodiče i širokou veřejnost připravili učitelé spolu se žáky v jídelně školy Vánoční tvoření.
Dlouhodobě  výborná  je  spolupráce  školy  se  zřizovatelem.  Obec  věnuje  stálou  pozornost  
investičním opravám budovy školy, podporuje i mimoškolní aktivity a zájmovou činnost žáků.
ZŠ Mokrá má  dlouhodobě velmi dobré vztahy také s Českomoravským cementem, 
a. s., který je jejím sponzorem. Darované finanční prostředky škola použila na nákup počítačového  
vybavení, učebních pomůcek a organizování zájmových a sportovních aktivit.
O dění ve škole se mohou pravidelně dozvědět také čtenáři obecních zpravodajů nejen v Mokré-
Horákově, ale také ve Velaticích a Hostěnicích. Koncem školního roku 2011/12 spustila škola
inovované internetové stránky.
Žáci 9. ročníku opět připravili mikulášskou nadílku pro seniory v Domě s pečovatelskou službou 
v Horákově.
Při exkurzích a besedách škola spolupracuje s celou řadou institucí a pracovišť.
Od 1. 9. 2010 do 28. 2. 2013 ZŠ Mokrá realizuje projek s názvem vzděláváme žáky pro 21. století.  
Cílem projektu je zvýšení  efektivity výuky (např.  prostřednictvím dělení  hodin a individualizace  
výuky, popř. podporou mimořádně nadaných žáků). 

Materiálně technické podmínky školy pro vzdělávání jsou dobré.
Během  hlavních  prázdnin  došlo  k  výměně  osvětlení  na  chodbách  v  přízemí  obou  budov  a  k  
vymalování chodby hlavní budovy, školní kuchyně a skladů. Pro velký zájem rodičů o školní družinu  
zřídila škola novou učebnu školní družiny, v níž od začátku školního roku 2012/13 funguje třetí  
oddělení.

Vzpomínka na bývalého ředitele ZŠ Mokrá
Dne 1. ledna 2012 zemřel ve věku nedožitých 93 let pan Metoděj Doležel, bývalý ředitel ZŠ Mokrá.  
Pan Doležel se roku 1974 stal ředitelem nově postavené Základní devítileté školy v Mokré a za jeho  
vedení  byla škola  v  následujících  dvou letech plně uvedena do provozu.  V čele  školy  stál  pan  
Doležel do roku 1980. 

Z činnosti ZUŠ Mokrá
Ani pobočka ZUŠ Pozořice v Mokré nezahálela. Hudební oddělení připravilo Jarní koncert 
a zároveň se podílelo i na koncertech v Oslavanech, Mohelnici, a dokonce i v Ivanke pri Dunaji. 
Výtvarné oddělení se hodně nechalo inspirovat asijskou kulturou, a to i v rámci Dne otevřených  
dveří koncem června.



Taneční  oddělení  si  své  Hodiny  otevřených  dveří  odbylo  už  v  lednu.  Úspěšné  pak  byly  naše  
tanečnice a gymnastky, které na 6. ročníku Pozořického gymnastického poháru vybojovaly jedno  
první, dvě druhá a taky jedno třetí místo!

Občanské sdružení KNAP (Klub nadšenců a přátel) při ZUŠ Pozořice
Jak už jsem uváděla v zápise za rok 2011, toto sdružení pomáhá  prezentovat činnost základní ZUŠ  
na veřejnosti. Z akcí roku 2012 můžeme jmenovat např. 1. ročník turnaje v pexesu, Vánoční dílnu,  
kterou  koncem  listopadu  připravila  paní  Hana  Tesařová,  popř.  Mikulášské  povídání,  jež  se  
počátkem prosince konalo ve víceúčelovém sále v Mokré.
 
Hudební škola Výuka umění
Ředitel školy – Radek Meluzín
Škola již fungovala 11. rokem

Příměstský tábor 
Po dobré zkušenosti z roku 2011 se znovu  v nabídce letních aktivit na katastru obce našlo i 5  
týdenních turnusů příměstského tábora. Tábory byly určeny už pro děti od 5 let a v roce 2012 našly  
zázemí v Kulturním domě v Horákově. Pro děti byl za cenu 1000 Kč připraven zajímavý program,  
teplý oběd, dvě svačinky denně, pitný režim, výtvarné potřeby, popř. vstupné. Celkem absolvovalo  
tábory cca 150 dětí. 

Zdravotnictví
Koncem  roku 2012  nastoupila do ordinace paní doktorky Veigendové nová posila. Tou je MUDr.  
Ivana Bartošová, která zde působí jako lékařka pro dospělé v předatestační přípravě.

Dům s pečovatelskou službou v Horákově
Na základě návrhu sociální komise došlo v průběhu roku 2012 v Domě s pečovatelskou službou v  
Horákově ke změně výkonu sociálních služeb tak, aby byl v souladu se zákonem. Výkon sociálních  
služeb byl převeden pod firmu SANUS. 

Služba Zdravotní pojišťovny ministerstva vnitra
Po dohodě s  vedením obce nabídla Zdravotní  pojišťovna ministerstva vnitra čtyřikrát  za první  
pololetí roku 2012 svým pojištěncům možnost využít přítomnosti pracovníků pojišťovny přímo 
v obci a jejich prostřednictvím vyřídit agendu spojenou se zřízením tzv. Karty života. Pracovníci  
pojišťovny byli přítomni dokonce i na akci Ukončení školního roku 30. června 2012 na hřišti pod  
Horákovem.

Záměr výstavby chráněného bydlení pro mladé lidi s autismem a dalšími poruchami autistického  
spektra na katastru Mokré-Horákova
Již v průběhu roku 2011 se na vedení obce Mokrá-Horákov obrátilo občanské sdružení s názvem  
Centrum komunitního plánování s žádostí o odkoupení obecního pozemku za účelem vybudování  
chráněného bydlení pro mladé lidi s autismem a dalšími poruchami autistického spektra. Cílem  
žadatelů bylo vybudovat a následně zajistit provoz chráněného bydlení pro 4 osoby s autismem 
starší 18 let. Mělo  se jednat o formu skupinového bydlení s podporou osobního asistenta. Zařízení  
typu rodinného domu se zahradou by se stalo přirozenou součástí obce. 
Žadatelé chtěli využít k financování projektu výzvu v rámci ROP Jihovýchod, která byla vyhlášena k  
12. 9. 2011 a ukončena 12. 1. 2012. Vycházeli z předpokladu, že až 85 % nákladů by mohlo být  
financováno z dotace a zbylých 15 % by financovali sami. Podstatnou podmínkou pro realizaci  
celého projektu je samozřejmě pozemek, na němž by se bydlení  o rozloze 800 – 1300 m2 dalo  
vybudovat. 
Žadatelé tedy oslovili vedení Mokré-Horákova, zda by stavební komise nemohla na katastru obce  
vytipovat vhodný pozemek. Stavební komise doporučila pozemek na katastru Horákova v blízkosti  
Domu s pečovatelskou službou. 
Na 12. ledna 2012 svolal starosta mimořádné jednání zastupitelstva, jehož jediným bodem mělo být  
schválení  smlouvy  o  smlouvě  budoucí  na  prodej  pozemku,  na  němž  by  mělo  být  vybudováno  
chráněné  bydlení  pro  lidi  s  poruchou  autistického  centra.  Rada  obce  nakonec  nedoporučila  
schválení této smlouvy z důvodu nevýhodnosti pro obec. Právě 12. leden byl posledním dnem, kdy  
bylo možné zažádat o finanční podporu projektu. Ze 14 přítomných zastupitelů nakonec hlasovalo  
proti podpisu smlouvy 13 a jeden se zdržel hlasování.
Celý projekt tím ale nebyl smeten ze stolu a 2. dubna 2012 se uskutečnila v předsálí Kulturního  
domu v Horákově schůzka těch,  kteří  se o projektu chtěli  něco dozvědět.  Většinu z přítomného  
publika tvořily obyvatelky Domu s pečovatelskouz službou v Horákově, které dávaly najevo svůj  
zásadní nesouhlas se záměrem výstavby chráněného bydlení v jejich těsné blízkosti. Schůzka se  



nesla  ve  vzrušené  atmosféře  a  jejím  bezprostředním  důsledkem byl  i  dopis,  který  nespokojení  
obyvatelé Horákova a zejména DPS adresovali hned následujícího dne vedení obce.
Článek  o záměru výstavby chráněného bydlení pro autisty v Horákově  se objevil následně i na  
iDNES.cz (11. dubna 2012 - viz přílohy).
  

6. Kap. Počasí

Celkově lze rok 2012 hodnotit jako srážkově podprůměrný. Málo sněhových i dešťových srážek  
způsobilo  i  prosychání  stromů  a  menší  úrodu.  Podle  údajů  pana  Ruibara  z  Horákova,  který  
pravidelně zapisuje dešťové a sněhové srážky, za celý rok 2012 jich naměřil pouhých 418 mm, a o  
rok dřívě dokonce jen 401 mm!!

Leden
Lednové počasí roku 2012 navazovalo na prosinec 2011. Sněhu jsme si příliš neužili, spíše deště 

a mrholení. V prvních dvou dekádách se obvykle ranní i odpolední teploty držely nad bodem mrazu,  
ke změně došlo teprve v závěru měsíce, kdy se trochu vyjasnilo a ohlásily se i mrazy. 

Únor
Mrazy se udržely téměř až do poloviny února, čehož využili místní ledoví nadšenci a připravili opět  
na hřišti pod Horákovem ledovou plochu. Polojasné počasí vystřídala zatažená obloha a občasné  
sněžení, popř. obleva. 

Březen
V březnu už téměř nemrzlo a převažovalo jasno až polojasno, málo srážek.
 
Duben
V dubnu jsme mohli zaznamenat již první bouřku roku 2012, ale celkově opět málo srážek. V závěru  
měsíce přišlo několik teplotně nadprůměrných dnů.

Květen
Teplé dny z konce dubna se přelily i do začátku května. Ochlazení nastalo teprve kolem poloviny  
měsíce, ale závěr už opět přinesl oteplení.

Červen
Červnové teploty na přelomu druhé a třetí dekády se pohybovaly kolem třicítky, podobně tomu bylo  
i v závěru měsíce.

Červenec
Červencové počasí se podobalo tomu květnovému, nejdřív velké horko, pak mírné ochlazení 
a koncem měsíce opět relativně velmi teplo. 

Srpen
Celý srpen se nesl ve znamení vysokých teplot a zároveň velkého sucha.

Září
Stejný ráz počasí pokračoval i v první zářijové dekádě. Pro zajímavost je možné uvést, že 1. září  
byla veřejnosti  zpřístupněna Ochozká jeskyně,  která se otevírá jen několikrát  do roka.  Obvykle  
jeskyní protéká potok a není možné ji projít tzv. suchou nohou. Ve zbytku září se teploty poněkud  
snížily. 

Říjen
První polovina října byla polojasná, popř. zatažená, ve druhé se vyskytly i ranní mlhy a koncem  
měsíce se ochladilo a ohlásil se i první sníh. 

Listopad
V listopadu ještě nemrzlo, obloha byla povětšinou zatažená.

Prosinec
V prosinci  už  sice  mrzlo,  ale  nejednalo  se  o  žádné  extrémní  mrazy,  např.  Štědrý  den  přinesl  
námrazu a mlhu.



Podle měření stanice, která se nachází v areálu Českomoravského cementu, maximální naměřená  
teplota v roce 2012 byla témeř 36 stupňů (20. 8.) a nejnižší teplota mínus 17,36 (3. 2.). 

7. Kap. Pohyb obyvatelstva

Počet narozených dětí za rok 2012: celkem 26  ( Mokrá 19, Horákov 7 )
Počet přistěhovaných občanů: celkem 74 ( Mokrá 57, Horákov 17)
Počet odstěhovaných občanů: celkem 47 ( Mokrá 37, Horákov 10)
Počet zemřelých: celkem 18 ( Mokrá  13, Horákov 5 )
Celkový počet obyvatel Mokré-Horákov – 2 719 ( Mokrá 2082, Horákov 637)
Počet obyvatel se od roku 2011 zvýšil o 20!

Nejstarší občané v roce 2012
Mokrá: nejstarší muž – pan Gustav Sadloň, 1920, Mokrá 154
Mokrá: nejstarší žena –   paní Matylda Janíčková, 1919, Mokrá 329
Horákov: nejstarší muž – pan František Ruibar, 1923, Horákov 9
Horákov: nejstarší žena – paní Anna Princová, 1920, Horákov 141
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